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Ve znamení Anthropoidu  9
Finále branně sportovního závodu Anthropoid tour o putovní pohár  
Msgre. Dr. Jana Šrámka, audience u pražského arcibiskupa Jana Graubne-
ra, rodinný sportovní den Operace Anthropoid a pietní vzpomínková akce 
u památníku Anthropoid. 

komentář

2 OREL 2–24

Orli v Králíkách  4
Těšila jsem se na přátele letité i ty nové, na přednášky, na povídání  
P. Kopeckého, P. Alvareze, P. Moravce i na skvělá kázání P. Dujky. Opět 
jsme si od něj vyslechli i nekonečný proud vtipů napříč různými tématy. 
Přečtěte si, jaké bylo setkání seniorů pohledem ses. Mackové.

Orelská výchova 
je křesťanská výchova. Vzor vychovatele vidíme 
v Ježíši Kristu. Když jeho slovo přijímáme a žijeme, 
zakoušíme, jak nás formuje. Ježíšova pedagogika 
je zaměřena na získávání. Volá všechny takové, 
jací jsou, ale všechny volá ke změně myšlení a jed-
nání, k přijetí jeho stylu.
Orelská výchova je jako ta Ježíšova výchovou spo-
lečnou, tedy ve společenství a ke společenství, kte-
ré se skládá z jednotlivců. Čím lepší budou jednot-
livci, tím lepší bude společenství za předpokladu, 
že jednotlivci budou žít pro společenství, a nejen 
pro sebe. Život pro druhé je znamením zralé osob-
nosti. Ježíš vychovává především svým příkladem 
a slovem společného povzbuzení a poučení, které 
je jednoduché, ale hluboké. Život z evangelia vy-
chovává k lidskosti a formuje křesťanskou osob-
nost. Kdo žije Boží slovo, stává se nejen lepším 
křesťanem, ale především lepším člověkem.
Základem zdravé osobnosti je jasná identita a vě-
domí: jsem milován. Ježíš ujišťuje každého, že je 
dílem Božím, které Bůh miluje. A to až do míry, 
že pro záchranu člověka se sám stává člověkem, 
bere na sebe viny všech a za všechny přináší smír-
nou oběť. Na člověku je, aby se nechal Bohem 
milovat, přijal nabízený dar a odpověděl na něj. 
Jeho život má jasný smysl a velký cíl. Kdo tento 
Boží dar přijal, je dítětem Božím a dědicem Božího 
království.
Vychovatel přibližuje svým svěřencům vhodný 
citát z Evangelia a spolu s nimi se snaží ho žít. 
K úspěšné formaci je potřebná inspirace příkla-
dem druhých. Proto je dobré nejen citát vysvět-
lit, ale především sdílet vlastní zkušenosti s uvá-
děním Božího slova do svého života a jednání. 
Témata nestřídáme rychle. U jednoho můžeme 
zůstat celý měsíc a opakovaně se k němu vracet. 
Praktickou zkušeností objevujeme sílu a moc 
Božího slova, které působí to, co říká. Bůh, který 
ho vyslovil, je ve svém slově přítomný. Vtělování 
Božího slova do vlastních postojů a skutků je při-
jímáním Boha, které se jistým způsobem podobá 
přijímání Krista v eucharistii. Vždy jde o nový pří-
chod Boha do našeho světa.

+JAN GRAUBNER
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Průvod v krojích zpestřil tradiční folklorní festival  

Májíček ve Zlíně 41
V sobotu 18. května se uskutečnil 15. ročník festivalu a početná skupina 
vystupujících v lidových krojích různých barev, střihů a vzorů se postarala 
o příjemnou atmosféru po čas celého odpoledne. 

Orelská florbalová liga – výsledky 14
Další ročník úspěšně za námi. Do Orelské florbalové ligy (OFL) se zapojilo 
více než 120 družstev napříč 8 kategoriemi. To znamenalo, že se v roční-
ku 2023/2024 odehrálo přes 100 turnajů, více než 600 zápasů a pěkná 
řádka florbalový minut pro více než tisíc sportujících kluků, holek, mužů 
a žen.

Ze života jednoty Staré Město 33

Co všechno zvládla jednota Staré město? Plavecké závody, Atletické závody 
v Nivnici, Lidová slavnost k poctě Mons. Jana Šrámka, Běh pro paměť národa 
2024, Oslava Dnu matek a další.

Souhvězdí Orla
Na sportovním nebi neustále vycházejí hvězdy 
a hvězdičky. Někdy zářivé, někdy ještě zářivěj-
ší. Někdy skoro blednou. Často náhle zhasína-
jí. Doping nebo hrubý faul je skvrna, která 
zastíní celý smysl sportu a celé nebe. Rvačka 
fanoušků ve finále českého fotbalového po-
háru je výsměchem poslání sportu. Soutěžit 
ano, válčit ne. Nelze bez následků učit malé 
fotbalisty taktické fauly. Nelze beztrestně 
podporovat hokejové rvačky. Prý to chce di-
vák vidět. Myslím, že spíš chce mít svoje mistry 
světa. Proto si vážím hvězd v souhvězdí orla. 
Vážím si florbalistů, kteří po mnoha prohrách 
vyhrají svůj první zápas. Vždyť vítězství je tím 
větší, čím víc bylo před-
tím proher a remíz. Vá-
žím si těch, co se radují, 
když doběhnou závod. 
A nemusí to být maraton, 
ale třeba 5 km a třeba i s 
holemi. Vážím si i těch, 
co dojdou jeden lidový 
km za 15 minut, pro-
tože i tím jsou příkladem, jak překonat sám 
sebe a třeba i svou pýchu. V tom našem sou-
hvězdí orla nám nechybí ani poutníci. Ně-
kteří při hledání životní cesty ušli už stovky  
kilometrů. Jiní o holích zdolali schody do 
kostela. Proto se chlubím největším počtem 
orelských rekordmanů. Máme totiž rekord-
many ve štafetě na 400 m, kde není měřítkem 
čas, ale počet účastníků. V roce 2022 v Brně 
Řečkovicích bylo 391 rekordmanů. Úžasné 
společenství. Úžasné čekání na ty pomalejší. 
Co na tom, že to nejrychlejší dal za 51 vteřin? 
Potřebujeme i toho kulhajícího o holi, jenom 
tak můžeme překonat rekord. Koneckonců do 
nebe můžeme všichni. Ale nikdo se tam nedo-
stane sám. Třeba se tam dostaneme společně 
jako Orelské souhvězdí. 

I ty jsi hvězdičkou v tomhle souhvězdí!  Děkuji. 

STANISLAV JURÁNEK. 
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Orli v Králíkách
Na setkání seniorů do poutního místa Krá-
líky jsem se těšila. Loni jsem se zúčastnila 
poprvé a letos to byla prostě jasná volba. 
Těšila jsem se na přátele letité i ty nové, 
na přednášky, na povídání P. Kopeckého, 
P. Alvareze, P. Moravce i na skvělá kázá-
ní P. Dujky. Opět jsme si od něj vyslechli 
i nekonečný proud vtipů napříč různými 
tématy. Těšila jsem se na to, že budu mít 
dostatek času na zklidnění, na setkání, 
na prosby i na poděkování. A samozřejmě 
i na to, že si odpočinu, že nebudu vařit, 
a přesto se skvěle najím, že odložím tele-
fon a při povídání si uvidíme do očí.
8. dubna jsem odjela a setkala se s dalšími 
šedesáti pěti účastníky z osmnácti jednot. 
Přivítaly mě tváře známé i nové. Osazen-
stvo mládne, ale na ty, kteří rádi na setkání 
jezdili a již jim zdravotní stav nedovolí ces-
tovat, samozřejmě nezapomínáme. Posí-
láme pravidelně pohlednice, abychom je 
alespoň na dálku potěšili. Za ty, se kterými 
se jednou shledáme jsme se pomodlili.
Témata přednášek byla různorodá, ale 
vždy zajímavá a končili jsme pravidelnou 
diskuzí. Při každé mši sv. jsme se potka-
li v plném počtu, vlastní sbor v podání 
děvčat z Frýdku Místku za varhanního 
doprovodu Markéty Marečkové z Buko-
viny, prostě bez jakékoliv domluvy, a tak 
krásnou atmosféru jsme si dovedli vytvořit. 
Ty tři dny mi přinesly všechno, co jsem oče-
kávala a věřím, že i všem ostatním. Sama 
pořádám pro Orla různé akce, tak vím, že 

září světlem mateřské lásky, jejího úsmě-
vu.“ Vzal jsem jeho ruce a přiložil na obraz, 
na dva hrubě opracované kusy dřeva v jeho 
středu. „Ty dvě části k sobě patří. To vpravo 
je matka. Vlevo její dítě, jako vytržené z mat-
ky. Ale nezapadá přesně, je z ní, ale už je to 
originál. Cítíš to?“ Kývne hlavou. „To matka 
musí své dítě opracovat, obrousit, zjemnit. 
Ale teď s překvapením zjistíš, že ani ona není 
jemně opracovaná. Musí se mateřské lásce 
učit. Teprve komunikace s dítětem ji dotváří, 
vybrušuje. Spolu se navzájem učí, co je lás-
ka.“ Podívám se na něj, zda rozumí. Vidím 
velké slzy. Nemůže ruce odtrhnout. Stále 
hladí oba objekty a tiše pláče. Na matku se 
netroufám podívat. Cítím, že i ona to silně 
prožívá. Oba pochopili, že láska je láskou 
hlavně v tom, že vnímá nedokonalost toho 
druhého, přijímá ji a jen jemně ohlazuje.
Dřevo jim dalo pocítit, co znamená láska.
A věřte, že my to v našem společenství 
pocítili také. Neváhejte a příští rok jeďte 
s námi. Kam? No přece na krásné poutní 
místo do Králík.

MÍLA MACKOVÁ, 1. místostarostka Orla

vždycky stojí někdo v pozadí. Někdo, kdo 
všechno domluví, zařídí, dohlíží na to, aby 
to klaplo, a když to skončí, tak si oddechne. 
Tou dobrou duší byla opět Maruška Bran-
dejsová, předsedkyně Rady seniorů. Podě-
kování patří samozřejmě i jejímu manželo-
vi. No, vlastně všem. Protože pak bychom 
tři dny nemohli prožít to krásné, co bylo.
V Orlu máme mezi sebou hodně šikov-
ných lidí, i mezi seniory, kteří nesložili ruce 
do klína a je o nich slyšet. Už loni měl na 
setkání svoje dřevěné obrázky, které mě 
zaujaly. Na letošním setkání nám přečetl 
svůj zážitek z výstavy. Jan Mařík. Myslím, 
že stojí za to jeho „Zážitek z výstavy“ při-
nést i vám.
Na výstavě mých abstraktních výtvorů ze 
dřeva proti mně chodbou, pomalu, co noha 
nohu mine, jde matka se synem. Ona mu 
potichu něco říká k obrazům na stěnách. 
On se usmívá a drží ji za ruku. Zarazilo mě 
to. Je mu určitě přes dvacet…….vždyť on je 
slepý. Jdu k nim. „Neboj se, mých prací se 
můžeš dotýkat. Zvláště ty plastické reliéfy 
tě snad mohou oslovit. Stojíme zrovna před 
obrazem s názvem Mateřská láska. Vysvět-
lím ti to, chceš?“ Kývne hlavou. „Víš, ve svých 
dílech pracuji hodně se symbolikou. Vše má 
svůj význam, barvy, kompozice….zelená je 
barvou pohody. Rozevřenou náručí louky 
plné květin a bzučících včel. Prolínající čer-
vená barva vyjadřuje lásku. Není rudá, není 
to vášeň. Nechce upoutat ani spoutat. Je 
stálá. Je to jistota. Žluté pozadí je světlem, 
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Prohlubování vzájemných 
vazeb s FICEP
Valná hromada 
Každoročně svolaná Valná hromady  
FICEP se koná vždy v jednom z členských 
států. Tentokrát zavítali členové v pátek 
5. dubna do Brna. Během dopoledne 
zasedala Sportovní komise, která řešila 
organizaci FICEP/ FISEC her v Rumunsku. 
Probíhala také diskuze nad možností po-
řádání zimních her a nad dalšími plány 
do budoucna. Současně zasedala i Komi-
se mládeže a ladily se detaily organiza-
ce kempu ve Francii, kterého se účastní  
100 mladých sportovců. Schválilo se ko-
nání kempu 2025 v Česku.
Po obědové pauze zasedala Valná hro-
mada, v jejímž programu bylo nejen 
schválení finanční závěrky za minulý rok, 
ale také plány a rozpočty v tomto roce 
a důležité volby generálního sekretáře 
FICEP. „Je to pro mě velká výzva a budu 
se snažit propojit vize a myšlenky z orel-
ského prostředí s celým světem. Věřím, 
že tato snaha bude mít největší dopad 
na mladou generaci, které tak můžeme 
nabídnout jedinečnou kombinaci mezi-
národních příležitostí a orelských ideálů“ 
uvedla nově zvolená generální sekretářka 
FICEP Kristina Horáková.
Jsme rádi, že ve vedení FICEP máme své 
zastoupení a můžeme tak přispět do čin-
nosti celé organizace. Závěr dne jsme 

stvím těchto workshopů bylo nejen dělat 
věci správně, ale také dělat správné věci,“ 
uvedl Stefan Grubhofer, člen výkonného 
výboru FICEP.  Cílem bylo navázat nové 
kontakty a diskutovat o aktuálních té-
matech týkajících se kempů a her FICEP. 
Podporovat vytváření sítí mladých dobro-
volníků, přispívat nápady a návrhy a posi-
lovat dovednosti a znalosti prostřednic-
tvím workshopů, což podporuje osobní 
i profesní rozvoj. Kromě oficiálního pro-
gramu jsme nabídli volnočasové aktivity 
pro každého – od návštěvy muzea přes 
rallye hlavolamů s fotografickou výzvou 
až po zábavný večer u bowlingu. 
Valné hromady a Kongresu mládeže se 
za nás účastnili: Dominik Plšek, Ludmi-
la Tekin, Karolína Obdržálková, Terezie 
Chamráthová, Václav Ohryzek, Vít Chlub-
na, Eliška Častulíková a Barbora Plšková. 
Vše jsme mohli prožít v srdci Brna díky 
poskytnutým prostorám úřadu JMK na 
Žerotínově náměstí. Poděkování patří 
hejtmanu Janu Grolichovi a mým kole-
gům Michalovi, Aničce, Janě a Martině za 
skvělý servis.  Dostalo se nám všem velké 
pochvaly za organizaci celého víkendu, 
za připravený kulturní program i za sr-
dečné přijetí.  

 KRISTINA HORÁKOVÁ, 
generální sekretářka 

zakončili mší svatou v kapli na Petrově 
a společnou večeří u misijních sester pod 
Petrovem. 

DOMINIK PLŠEK, 
člen Sportovní komise FICEP 

Kongres mládeže
Po ukončení Valné hromady byl slav-
nostně zahájen 1. Kongres mládeže  
FICEP pod heslem „Game Changes“ pro 
budoucnost. Sešlo se celkem 31 účast- 
níků z pěti různých zemí: CSR (Rumun-
sko), DJK (Německo), FSCF (Francie), 
OREL (Česká republika) a SPORTUNION 
(Rakousko). 
Setkání v kapli na Petrově a společná 
večeře daly účastníkům konference pří-
ležitost se seznámit. V sobotu a v neděli 
se pak věnovali workshopům o komuni-
kačních dovednostech. „Důležitým posel-
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Inaugurace nového 
olomouckého arcibiskupa

arcibiskupa Josefa Nuzíka pozdravit za 
všechny Orly.
Po bohoslužbě se u katedrály mohli pří-
tomní občerstvit, zazpívat si s dechovými 

V sobotu 13. 4. 2024 se i členové jednoty 
Orla Staré Město zúčastnili slavnostního 
uvedení nového olomouckého biskupa 
Josefa Nuzíka do funkce arcibiskupa Olo-
moucké diecéze.
V katedrále sv. Václava se sešli věřící, zá-
stupci vlády, parlamentu i místních samo-
správ, církevních škol a charit, řeholníci 
a řeholnice. Počet účastníků bohoslužby 
i venkovního setkání s arcibiskupem se 
blížil podle pořadatelů k třem a půl tisí-
cům přítomných.
Spolu s místostarostou Orla župy Ve-
lehradské Josefem Častulíkem, sekre-
tářkou ústředí Orla Kristinou Horáko-
vou a starostou jednoty Hustopeče nad 
Bečvou Vlastimilem Vahalou, jsme drželi 
čestnou stráž v katedrále. Já jsem také 
měla tu čest v orelském kroji a se staro-
městským praporem naší jednoty stát 
v katedrále sv. Václava. Když otec arci-
biskup vcházel a procházel katedrálou, 
zvedli jsme naše orelské prapory do výš-
ky a mávali jsme arcibiskupovi na po-
zdrav. Naše místo totiž bylo po levém 
boku katedrály. Nesměli jsme stát upro-
střed kvůli kamerám televize, aby věřící 
viděli na velkoplošných obrazovkách 
i venku celou bohoslužbu. Před koncem 
bohoslužby jsme přece jen šli k východu 
katedrály a po stranách uličky jsme si 
stoupli, abychom mohli našeho nového 

kapelami, a také osobně pozdravit a se-
tkat se s novým arcibiskupem.

 Mgr. JANA FERDOVÁ,  
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Jednoty, které v roce 2024 oslaví sté výročí od svého vzniku prosím, 
aby se přihlásily na ústřední sekretariát (ustredi@orel.cz). Neexistuje 
ucelený archiv Orla a nemáme jinou možnost jak to zjistit. Na orelské 
pouti na Svatém Hostýně jsou jednotám předávány pamětní stuhy.  
Dejte nám, prosím, včas vědět. Děkuji.  KRISTINA HORÁKOVÁ 

VÝZVA PRO JEDNOTY
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Poznejte krásy okolí Domanína

Ústřední orelský bál 
proběhl v Bořitově

Krásné sobotní počasí dne 13. 4. 2024 vy-
užilo 102 sportovců, 8 pejsků a 1 koníček 
k účasti na naší jednotou pořádané ústřed-
ní akci: turisticko-běžecký závod Poznejte 
krásy okolí Domanína.
Byly připraveny trasy v délce 5 km, 9 km 
a 12 km, přičemž běhu na nejdelší trasu 
se z toho zúčastnilo 6 běžců, mezi nimiž 
zvítězil Adam Dostalík. Z cizích jednot nás 
svou účastí potěšilo 8 orlů ze Starého Měs-
ta u Uherského Hradiště a 6 ze Zlína. Ani 
okolní vesnice a města nezůstala pozadu, 
a tak jsme se rádi potkali i s účastníky např. 
z Těmic, Buchlovic, Dolních Bojanovic nebo 
Veselí nad Moravou.
Prezentace probíhala před naší orlovnou, 
odkud se všichni přesunuli k muzeu pana 
Šlahůnka, kde mohli obdivovat jak dobové 
obrazy, tak např. krásné piano, domanín-
ské pohledy a podobné dobové písemnosti 

za to nejlepší víno a krásné zázemí. Spe- 
ciální poděkování patří již tradičně Michalu 
Kosíkovi a Michalu Třískovi, kteří tuhle krás-
nou sportovní akci tak skvěle zorganizovali.

Za Orel Domanín MARKÉTA KOSÍKOVÁ

Jedna z posledních možností vynést 
v tomto roce plesovou róbu či oblek byla 
v sobotu 11. května v bořitovské orlovně.  
Kolem 20 hodiny se začal sál plnit prv-

mínala nedělní svátek maminek. Násle-
doval welcome drink a po té již zábava 
s hudební produkcí kapely Reflex-Rock, 
která příchozí hosty bavila jak hudbou, 
tak i slovem. Pro příznivce drobného ha-
zardu byla připravena bohatá tombola, 
skýtající velmi pěkné výhry v podobě dár-
kových balíků a tašek, elektroniky, po-
chutin, pivních, vinných, nebo rumových 
specialit a mnoho dalších krásných cen.  
Nejžádanější výhrou byla samozřejmě 
hlavní cena v podobě elektrokoloběžky, 
na které nakonec z bálu odjel dlouholetý 
člen Bořitovského Orla. Bar nabízel pestrý 
výběr drobného občerstvení i nápojů včet-
ně rumových specialit z exotických zemí.  
Zábava i hudební produkce probíhala 
až do ranních hodin a našli se i tako-
ví odvážlivci, co si ráno nelenili přivstat 
a vyrazit na pěší i cyklistickou orel-
skou pouť do Osik ke sv. Stanislavu. 
Závěrem nám nezbývá nic jiného než jmé-
nem pořadatelů, jak z řad Orlů z Bořitova, 
tak i z orelské kulturní rady, poděkovat 
všem za účast a těšíme se na viděnou zase 
na nějaké další „nejen“ ústřední akci.

JIŘÍ SEDLÁČEK ml., jednota Bořitov

ními hosty a úderem 21. hodiny už bylo 
u každého stolu živo. Bořitovští Orli si pro 
všechny příchozí dámy připravili milou 
pozornost v podobě květiny, která připo-

nebo pracovní nástroje, o nichž mladší ge-
nerace mnohdy neměly ani tušení.
Odtud už se každý vydal na svou trasu ve-
doucí převážně přes vrcholky okolních kopců 
a zastavení, odkud bylo možné dohlédnout 
např. na Javořinu. Trasy byly díky pořa-
datelům perfektně značené, a tak do cíle 
ve sklepě u Koutných dorazil každý účast-
ník. Čekala tam na něj dřevěná medaile, 
skákací hrad, špekáček a ochutnávka výbor-
ných vín a podobných domácích specialit.
Celou dobu sluníčko svítilo a panovala přá-
telská a veselá nálada.
Letošní ročník byl opravdu vyvedený a tím-
to moc děkujeme všem účastníkům, že přišli 
obdivovat krásy okolí Domanína, a jak jsem 
psala v upoutávce: opravdu dorazili malí 
ještě v kočárku, i ti velcí, kteří by o množství 
zdolaných pochodů mohli vyprávět.
Velké díky také panu Šlahůnkovi a Koutným 
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z ústředí

V tento čas si připomínáme nejen našeho 
zakladatele Jana Šrámka, ale i další hrdiny

aktuálním. Pokud má člověk jasno v tom, 
kým je a odkud pochází, umožní mu to 
k životu přistupovat s náležitým klidem, 
pokorou a spokojeností.
Celodenní program zahrnoval mši sva-
tou, průvod s prapory na hřbitov, aktivity 
a soutěže pro děti i divadelní představení. 
Byl to den plný příjemných setkání, rozho-
vorů a zábavy. Taková setkání jsou odra-
zem oddanosti komunity svým kořenům 
a hodnotám. Připomínáme si sílu sejít se, 
abychom uctili naši historii a postavy, kte-
ré ji utvářely.
Poděkování patří všem organizátorům 
akce, ale i těm, kdo přišli s celou rodinou 
užít si s námi společný den. O akci byl vel-
ký zájem, proto se lidovci i orlové v příš-
tím roce opět spojí, abychom pokračovali 
v nové tradici, a uspořádáme již třetí roč-
ník této akce.
V tento čas si nepřipomínáme pouze 
pana Šrámka, ale také jedno důležité 
výročí. Před 82 lety se 27. května usku-

Druhý ročník akce s názvem Společně ke 
kořenům se uskutečnil 5. května na Ve-
lehradě. Lidovci a orlové se spojili, aby si 
touto akcí připomněli odkaz Mons. Jana 
Šrámka, významného státníka, kněze 
a zakladatele lidové strany i sportovní or-
ganizace Orel. Celodenní program nabídl 
pro rodiny poučné i oddechové aktivity.
Msgre. Jan Šrámek byl významnou osob-
ností československé historie. Založil Mo-
ravsko-slezskou křesťansko-sociální stra-
nu, křesťanskou sportovní organizaci Orel 
a byl předsedou Československé strany li-
dové. Jeho odkaz zůstává aktuální i dnes.
Šrámek zůstal morální autoritou v časech 
nacistické a komunistické krize. I my si 
musíme čas od času připomínat hodno-
tové základy naší služby lidem a vlasti. 
Zvláště v dnešní překotné době na ně 
totiž lze až příliš snadno zapomenout. 
O Šrámkovi se mluvilo jako o klidném 
politikovi, o klidné síle. Právě to je jeden 
z jeho odkazů, který zůstává dosud velmi 

tečnila operace Anthropoid, jejímž cí-
lem byl atentát na Reinharda Heydricha. 
Mise byla úspěšná a zastupující protektor 
na následky zranění při atentátu umírá 
4. června. 
Operace Anthropoid se účastnila řada 
orlů, včetně Kubiše a Gabčíka. Právem je 
považována za jednu z nejodvážnějších 
a nejvýznamnějších akcí československé-
ho odboje během druhé světové války. 
Výročí této operace je připomínkou sta-
tečnosti a obětavosti orlů hrdinů, kteří se 
nezalekli obětovat vlastní životy pro svo-
bodu své vlasti. Přestože operace měla 
tragické následky, včetně ztráty životů hr-
dinů i nevinných civilistů, její význam pro 
český národ a jeho odpor proti nacistické 
okupaci je nezpochybnitelný. Nezapomí-
nejme na tyto události a všechny hrdiny, 
kteří se zasadili o naši svobodu.

JAN BARTOŠEK, 
1. místopředseda KDU-ČSL, 

místostarosta Orla
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VE ZNAMENÍ ANTHROPOIDU

Poslední květnový víkend se nesl v reali-
zaci akcí spojených s výročím atentátu na 
říšského zastupujícího protektora Rein-
harda Heydricha, který uskutečnili para-
šutisté a Orlové z výsadku Anthropoid Jan 
Kubiš a Josef Gabčík, společně s dalšími 
výsadkáři. Tato operace znamenala vý-
znamný posun ve vnímání Českosloven-
ska a zasadila naši republiku mezi země 
protihitlerovské koalice.
Na tuto historickou událost navazuje 
i první ročník branně sportovního závodu 
Anthropoid tour 2024, který organizuje 
branně sportovní rada. Psali jsme o něm 
v jednom z minulých čísel. Smyslem závo-
du je připomenout si schopnosti a doved-
nosti parašutistů v prostředí sportovního 
klání.
V sobotu 25. května se konalo finále jar-
ních kol, do něhož se kvalifikovali mladí 
sportovci z orelských jednot Brno-Boso-
nohy, Brno-Husovice, Domanín, Svato-
bořice-Mistřín, Milotice, Hodonín, České 
Budějovice a Letonice. 
Finálový závod se konal v areálu základ-
ní školy na Glowackého ulici na Pra-
ze 8. A proč právě tam? Protože právě 
v této pražské městské části byl atentát  
spáchán.

Výsledková listina:
Kategorie mladší žáci 6–9 let
Dívky

1. Veronika Býčková (Domanín)
2. Anička Hlaváčová (Domanín)
3. Anita Juříková  (Domanín)

Chlapci

1. Jonatan Kolínek (Brno-Bosonohy)
2. Ben Černý (Brno-Bosonohy)
3. Matouš Konečný (Brno-Bosonohy)

Kategorie starší žáci 9–13 let
Dívky

1. Antonie Mandincová (Domanín)
2. Anetta Neduchalová (Domanín)
3. Vanessa Neduchalová (Domanín)

Chlapci

1. Vojta Vlach (Brno-Bosonohy)
2. Petr Zajíček (Domanín)
3. Antonín Juráček (Brno-Bosonohy)

Kategorie kadeti 13–18  let
Dívky

1. Andrea Maňková (Domanín)
2. Klára Vobrubová (Milotice)
3. Anastasiia Kovalenko (Letonice)

Chlapci

1. Adam Dostalík (Domanín)
2. Ondřej Černý (Brno-Bosonohy)
3. Dominik Černý (Brno-Bosonohy)

V souboji jednot o putovní pohár Jana 
Šrámka zvítězila těsně jednota Domanín 
před jednotou Brno-Bosonohy. 
Gratulujeme vítězům.

Závod samotný měl být vyvrcholením 
základních kol, a tak byly pro závodníky 
připraveny disciplíny navíc. V návaznosti 
na dovednosti výsadkářů si tak závodníci 
mohli vyzkoušet tyto disciplíny:
1.   Silový trojboj na čas  

(dřep, klik, angličák)
2.   Střelba z airsoftových zbraní na 10 m  

(střelba ve stoje z krátké zbraně a vleže 
z dlouhé zbraně)

3.   Hod granátem 350 g na cíl 
4.   Parkourový běh – speed run
5.   Agility
6.   Hod na přesnost
7.   Plížení na 5 m
8.   Jízda na cyklo-trenažéru na čas

Finále branně sportovního závodu Anthropoid 
tour o putovní pohár Msgre. Dr. Jana Šrámka
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Audience u pražského arcibiskupa Jana Graubnera

Rodinný sportovní den Operace Anthropoid
Akce měla i díky marketingové podpoře 
městské části velký dosah a během dne 
prošlo sportovním areálem více než 1200 
návštěvníků. Oproti prvnímu ročníku se 

Na stejném místě, ale o den později, se 
uskutečnil druhý ročník rodinného spor-
tovního dne Operace Anthropoid, pod 
záštitou starosty městské části Praha 8 
Ondřeje Grose a s podporou Ministerstva 
obrany, POKOS, NSA, MČ Praha 8, MHMP, 
BESIP. 
Zde už nešlo primárně o nejlepší čas 
a mušku, protože odměnu získali všichni 
účastníci. Duch závodu, jako vzpomín-
ky na parašutisty a jejich schopnosti, byl 
ale také ústředním motivem celého dne. 
Pro širokou veřejnost byly tak připrave-
ny nejen disciplíny jako střelba z lasero-
vých a airsoftových zbraní, plížení, hod 
na cíl, ale také bojová army dráha nebo 
nafukovací lezecká stěna. Účastníci zá-
vodu si pak také mohli vyzkoušet různé 
sportovní disciplíny oddílů z Prahy 8, 
jako například házenou, softball nebo 
parkour.

Na závodníky a jejich doprovod čekala 
po závodě audience u Jeho Excelence 
pražského arcibiskupa Jana Graubnera. 
Celé setkání v paláci pražského arcibis-
kupství, kde jsme byli všichni bohatě 
pohoštěni a kde nás otec arcibiskup 

provedl, se neslo v duchu lidského po-
rozumění a sdílení stejných hodnot. 
Shodli jsme se s ostatními účastníky 
audience, že šlo o výjimečnou událost 
a srdečný projev orelské sounáleži- 
tosti. Nad rámec programu nás vzal otec 

arcibiskup i do kaple, kde zazněla orel-
ská hymna. Na tento zážitek budeme 
všichni dlouho vzpomínat a podařilo se 
díky němu osušit slzy některých malých 
závodníků, kteří nestanuli na stupních  
vítězů.

tak podařilo přilákat téměř dvakrát tolik 
zájemců o tuto sportovně společenskou 
událost. 
Těšíme se na příští ročník.
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Pietní vzpomínková akce u památníku operace Anthropoid

Orelský běh okolo vlasti
noty jí vtisknou jedinečný ráz, ale vše bude 
součástí jednoho velkého Oběhu. Naváže 
tam, kde předchozí rok skončil, jako jedna 
pouť od župy k župě, od orlovny k orlovně, 
od orla k orlu. Velký úkol pro jednotlivce, 
ale společně je všechny propojíme.
Na každého účastníka také čeká raritní 
medaile. Tak jako se skládá běh z mnoha 
podnětů a zážitků a Oběh z několika etap, 
tak i tato medaile bude složena z několi-
ka segmentů. Přijďte si pro každý z nich. 
Přihlaste se na první ročník, ať vám žádný 
z dílků Oběhu neuteče. Startujeme sym-
bolicky od ústředí Orla v Brně a když nás 
nic zlého nepotká, za 8 let, a o mnoho 
zkušenější, doběhneme na stejné místo 
a doneseme vlajku, co obkroužila celou 
vlast a navštívila všechny orelské župy. 
Sejdeme se v pátek 13. září v 16:00 před 
budovou ústředí Orla na Kurské 3 v Brně 
a úderem 18. hodiny skupina prvních 
běžců se štafetovými vlaječkami vyběhne 
směrem na Ostopovice. V letošním roční-
ku navštívíme župy Sušilovu, Kosmákovu 
a Šilingrovu. Cestou nás čekají Ivančice, 
Moravský Krumlov, Rakšice, Hluboké 

Začíná se psát zajímavý příběh, který se 
teď snad chvíli bude nést Orlem. Po loňské 
ochutnávce v podobě zdolání Kubišovy 
župy od jednoho konce na druhý se kva-
pem blíží start plnohodnotného Oběhu. 
A co přesně je Oběh? Jedná se o etapový, 
štafetový běh okolo České Republiky. Jeho 
cílem není zvítězit, ale společně během 
8 etap (let) oběhnout všech 23 orelských 
žup, navštívit mnohé orlovny a významná 
orelská poutní místa, zanést náš praporek 
do nejzazších koutů naší vlasti a tím je 
vlastně propojit. Každá etapa bude unikát-
ní. Povede přes různá místa a domácí jed-

Mašůvky, Znojmo a Dolní Bojanovice. Cíl 
bude v areálu orlovny Na Dolině ve Sva-
tobořicích-Mistříně. Celkem to je rovných 
200 km.
Běhu se účastní týmy o maximálně 8 běž-
cích. Může jich ale být méně. Každý si 
individuálně volí místa předávek a délky 
úseků. Není nijak stanoveno, jakou vzdá-
lenost musí jeden běžec absolvovat. Tým 
přihlašuje jednota nebo župa, ale jinak 
je závod otevřený. Účastníci nemusí být 
členové Orla. Startovné, které pokrývá or-
ganizačních náklady, činí 2000 Kč za tým, 
resp. 250 Kč za jednotlivce.
Veškeré další informace, kontakty a mož-
nost registrace najdete na stránkách 
www.orelzupakubisova.cz/obeh. Rád 
se s vámi setkám v září na startu.

DAVID KOVÁŘ

V pondělí 27. května od 10:00 proběhla 
pod taktovkou MČ Praha 8 každoroční 
vzpomínková akce na atentát na Rein-
harda Heydricha. Památník se nachází 
přímo v zatáčce, kde Gabčík s Kubišem 
atentát provedli. Vzpomínkovou akci za-
hájila, jako každý rok, skotská dudácká 
kapela a poté zazněla česká, slovenská 
a britská hymna.
Následovalo kladení květin, kterého se 
za Orel zúčastnili starosta a místostaros-
ta jednoty Praha 8 br. Žďárek a br. Žila. 
Poté následovaly projevy starosty 
městské části Praha 8 Ondřeje Grose 
a Jana Bartoška jako místopředsedy 
Poslanecké sněmovny a místostarosty 
Orla. za Ministerstvo obrany promluvil  
plk. Robert Speychal, za magistrát hl. m. 
Prahy Jiří Pospíšil, náměstek primátora 
hl. m. Prahy pro oblast kultury a za or-

doucnu podobné tragédie, jako bylo 
období heydrichiády, neopakovaly a že 
je to naše mládež, kterou je potřeba vy-
chovávat v duchu zdravého vlastenectví.
Orelský ústřední prapor hrdě nesl pra-
porečník br. Daniel Feranc z jednoty 
Praha 12.

MILOŠ ŽILA, OREL jednota Praha 8

ganizaci Orel Miloš Žila, místostarosta 
jednoty Praha 8.
Projevy se nesly v duchu odkazu para-
šutistů, kteří i přes zřejmost blížící se 
smrti, dokázali bojovat za ideály, který-
mi jsou svoboda a vlastenectví. Zaznělo, 
že v dnešní složité mezinárodní situaci je 
nutné pracovat na tom, aby se již v bu-
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Naši pomoc nepotřebuje 
jen Tom, ale i jeho rodina

za sebou přednášku ve škole i v denním 
stacionáři. Jednalo se o přiblížení typic-
kých milníků této nemoci, co vše máme 
za sebou, jak k těmto chlapcům přistu-
povat. Chtěla jsem zbořit bariéry strachu 
a nejistoty, když někdo slyší „vzácná ne-
moc“ a navíc v kombinaci s mentálním 
postižením, každý se zalekne. 

 S příchodem dalšího člena domácnosti 
se situace v rodině změnila? 
Velmi často mi okolí klade dotazy, jaké 
vztahy panují mezi sourozenci. Tomík 
a Kristík mají zcela odlišné záliby. Kristíka 
zajímají auta, rád dokonce vymalovává, 
tvoří, poslouchá čtení pohádek – to u nás 
představuje asi nejčastější činnost. Tom je 
naopak zase neustále ve střehu, čím by na 
sebe strhnul pozornost. Má rád lego, ob-
čas vydrží i u pohádek. Nejraději poslou-
chá hudbu, ta ho dost uklidňuje, hodně 
se mu po této stránce věnují i ve škole.

Před šesti lety jsme jako OREL přijali 
Toma Nemétha za svého člena, přijali 
jsme ho i s jeho nemocí a přislíbili mu 
pomoc. Jak si vede, jak jsme pomoh-
li a vůbec, jak situaci zvládá rodina 
jsem se zeptala maminky Hanky.

Hani, tak povídej…
My se spolu vidíme častěji, ale za tu dobu, 
co jsme o sobě nedali vědět, nastalo hod-
ně změn. Tomíkovi přibyl sourozenec 
Kristián, který se stal jeho velkým parťá-
kem. V mnoha věcech ho posunul dál. 
Nyní už Tomáš chodí do třetí třídy, fyzicky 
je ve vcelku dobré kondici a to především 
díky rehabilitacím, hipoterapii v sezóně, 
plavání a léčbě. Trvalo ovšem dlouho, než 
si všechno „sedlo“, než si každý na Toma 
zvykl a přijal ho. Hodně času nám dala 
zabrat i edukace a výběr lidí, kteří s To-
mem pracují a jsou pro něj klíčoví. Zde 
jsem využila i své profese lékařky a mám 

Rádi pak spolu všichni cestujeme a pla-
vecké pobyty zůstaly naší srdcovkou, tra-
diční dovolenou a rehabilitací zároveň. 
Co se týká rozvoje po mentální složce, 
navštěvujeme Centrum terapie autismu 
v Havlíčkově Brodě, skvěle tam pracuje 
pod vedením velmi zkušené lektorky, 
Tom ji respektuje a vždy si domů odná-
ším cenné rady. Vnímám to jako návaz-
nost na ranou péči, která končí sedmým 
rokem věku dítěte. Než jsme tuto mož-
nost objevili, docela jsme tápali, co dál, 
na co navázat, na koho se obrátit, kde mít 
oporu. Tohle mi hodně chybělo, člověk 
by na to neměl zůstat sám a systém na to 
bohužel nemyslí.
Kromě speciální třídy Toma vozíme i jed-
nou týdně do denního stacionáře v Bře-
zejci, jedenkrát v měsíci i na odlehčovací 
pobyt. Zde také trvalo, než se adaptoval, 
ale prostředí působí hezky, příjemně, bu-
dova se nachází uprostřed lesů. 
Obecně péče o Toma se pro nás stala 
náročnější v zajišťování všeho výše uve-
deného a samotnou a asi i nejnáročnější 
kapitolou pro nás představuje jeho men-
tální deficit. Většina lidí nerozumí, nechá-
pe, nechce pochopit. Tom na to má jakési 
radary, často velmi rychle odhalí, když ho 
někteří předem zavrhnou. Jeho projevy 
strachu se vyjadřují jiným způsobem než 
u zdravých dětí. Především tohle téma se 
pak stává středem nepříjemné pozornos-
ti. Ale jak jsem už říkala – vše si sedlo a po-
dobných situací je minimum nebo jsou na 
to lidé z jeho okolí už připraveni. 

 S manželem jste oba lékaři, dá se prá-
ce skloubit s péčí o Toma?
Svoji práci jsem taky hodně přizpůsobila 
Tomovi. Než jsem našla pro sebe to pravé, 
kde mám flexibilní pracovní dobu, jako 
nadstandard i snový tým, trvalo asi dva 
roky. Předchozí zaměstnavatelé diktovali 
často neadekvátní požadavky, přesto-
že moje nepřítomnost byla na minimu 

Trpím nejtěžší formou 
Duchenneovy svalové 
dystrofe. Nevím, co 
přesně mě v budoucnu 
čeká, ale s jistotou vím 
to, že prát se budu 
statečně. Dar života 
bych si rád uchránil 
co nejdéle a věřím, že 
i s vaší pomocí se mi to 
bude dařit. 
 TOM

Nabízí se nám šance, dát šanci. Malému Tomovi, který to 
nebude mít v životě lehké. Nedávno studenti vymysleli hes-
lo, které se velmi ujalo – „s Orlem vzlétnete výš“. Pojďme 
společně zpříjemnit jeden život, být oporou rodičům a dát 
obsah prázdnému slovu charita. Vzlétněme výš ...

STANISLAV JURÁNEK, starosta Orla ČR
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nebo vůbec. Práci praktického lékaře 
jsem tak vyměnila za práci v terénní služ-
bě – v domácím hospici. Zůstala mi ještě 
interna v nemocnici na malinký úvazek 
včetně služby, ponechala jsem si i výuku 
studentek na zdravotnické škole. Takhle 
jsem spokojená, což se pak odráží i v péči. 
Manžel se naplno věnuje neurologické-
mu oddělení v nemocnici.

 Zaznamenala jsem před časem v mé-
diích, že byl schválen lék na Tomovu ne-
moc.
Lék, který by definitivně udělal přítrž této 
zákeřné nemoci, bohužel neexistuje. 
Mnoho jich je ve výzkumu, ale cesta k po-
dání léčby člověku je během na dlouhou 
trať, pokud se vůbec doputuje do cíle. 
Taková první „vlaštovka“ Translarna se 
objevila v České republice v roce 2014, 
kdy došlo k podmínečnému schválení pro 
kluky od 5 let a to ještě jen pro určitý typ 
mutace. Její působení tak dalo možnost 
vzniku alespoň malého množství bílko-
viny dystrofinu. Náš Tomáš měl přesně 
tuhle mutaci, ale ještě nesplňoval věkový 
limit. Ten se snížil v roce 2018 na 2 roky. 
I přes snížení věkové hranice byl lék pro 
Toma nepřístupný vlivem prodlužování 
celého procesu pojišťovnou navzdory 
splnění všech podmínek k nasazení léčby. 

 To muselo být pro čekající rodiče dost 
nepříjemné
Ano. Tuto dobu nazývám šílenou, proto-
že jsem čekala své druhé dítě a Tom ještě 
podstoupil operaci nosní mandle v celko-
vé anestezii, jejíž vedení je specifické kvůli 
rizikům vyplývajících z diagnózy. Přesto se 
pro nás nemožné stalo skutečností a To-
movi byla Translarna nasazena začátkem 
roku 2019. Vše jsme přijmuli s vděčnos-
tí a velkou pokorou, stalo se to pro nás 
hnacím motorem a nadějí, že se Tomův 
stav zastabilizuje a nemoc se tak alespoň 
zpomalí. Proto jsme neustali v dalších 

tak jsi asi v ČR takovým tahounem. Ne asi, 
ale určitě. Ale vím, že máte před sebou 
radostné významné změny v rodině.
Díky jedné kamarádce jsme našli bezbari-
érové bydlení, budeme se v červenci stě-
hovat. V celém domě bude překážkou jen 
jeden jediný schod. A zahrádka, možnost 
pobývat venku. Moc se těším. 
Já ani manžel nemusíme opustit svá za-
městnání, dobrá dojezdová vzdálenost 
a jako bonus – ukousneme pár kilometrů, 
které nás dělí od našich rodin.
A po dlouhé době jsem našla studentku, 
která se o Toma krásně stará, rozumí mu, 
on ji má rád. A díky druhé kamarádce 
jsme si ji mohli najmout jako pečovatelku 
a v době, kdy se nám třeba kryjí služby ji 
s důvěrou zavolat. Vlastně ji platíme díky 
Orlu, díky transparentnímu účtu.

 Právě sem jsem v tom našem rozhovo-
ru chtěla dojít.
Samozřejmě děkujeme všem, kdo nás 
podporují, jednotlivcům, jednotám i fir-
mám. Snažíme se moc transparentní účet 
nevyužívat, zvládnout to sami, ale ten po-
cit, že na to nejste sami, že někomu záleží 
na tom, abychom žili v co největší poho-
dě, za to jsme vděční. Děkujeme.

HANKY NEMÉTHOVÉ se ptala
MÍLA MACKOVÁ

stěžejních terapiích jako rehabilitace, 
plavání, hipoterapie, intervence v Centru 
terapie autismu. Nepozorovali jsme žád-
ný výrazný moment, kdy bychom si řekli, 
že se Tom dostal do horší fáze nemoci, 
v jeho 9 letech si troufám říct, že je na 
tom fyzicky s ohledem na tuto diagnózu 
skvěle. Nebyl žádný důvod myslet si, že 
léčba nefunguje, navíc s jednoduchým 
podáváním ve formě prášku, který 3x 
denně rozmícháme do jogurtu či výživy. 
Párkrát jsme se i spojili online se zástupci 
firmy a sdělili jim, jak Tomovi tento pří-
pravek pomáhá, co všechno dokáže. Když 
pak začátkem roku 2024 přišla zpráva, že 
Evropská léková agentura doporučuje ne-
prodloužení registrace Translarny, byl to 
pro nás velký šok. V dosavadních studiích 
se účinek prokázal jako velmi malý, ale 
studie, jak jsem pochopila, nebyly úplně 
šťastně koncipované a načasované. Po-
kusili jsme se ještě spojit se zástupci PTC 
firmy s naším vyjádřením. Pokud nám na-
vrhnou nějaký plán, strategii, jak pro děti 
v ČR zavedené na Translarně tuto léčbu 
uchovat, záleží už především na nich…..

 To mě mrzí a chápu, že je to pro vaši 
rodinu velké psychické vypětí. Tohle asi 
moc ovlivňovat nejde, i když ty jsi pravá 
máma bojovnice a navíc tomu rozumíš, 

Veřejná sbírka, kterou zřídil Orel, je registrována pod č.j.S-JMK/185810/2016/OSPŽ.  
Děkujeme vám za jakoukoliv finanční částku, kterou Toma podpoříte na transparentním 
účtu 545545545/0100. Přispět lze i v hotovosti vkladem do pokladny na ústředním 
sekretariátě nebo na některých ústředních akcích.  Děkujeme.
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Předpřípravka
Sedm týmů se sešlo v kategorii pro nejmenší - předpřípravka. 
V této kategorii nejsou důležité výsledky, branky a ani asistence, 
ale to, aby děti měly pravidelný pohyb, aby se seznámily s flor-

Výsledky OFL 2023/24
Další ročník (17.) úspěšně za námi. Do Orelské florbalové ligy (OFL) se zapojilo více než  
120 družstev napříč 8 kategoriemi. To znamenalo, že se v ročníku 2023/2024 odehrálo přes 
100 turnajů, více než 600 zápasů a pěkná řádka florbalový minut pro více než tisíc sportují-
cích kluků, holek, mužů a žen. Nejlepší družstva z jednotlivých divizí se utkala na finálových 
turnajích (krom předpřípravky, juniorů a žen).

1. místo Orel Vyškov

balem a hlavně aby se bavily a měly radost z pohybu. Během 
sezony se uskutečnilo sedm turnajů. Poslední se odehrál v Ivan-
čicích, kde všichni účastníci byli oceněni za svoji snahu zlatou 
medailí. 

Orelská florbalová liga

Zlatý hattrick pro Orel Vyškov
Šest nejlepších družstev z divizí západ, východ a střed se utkalo 
23. 3. 2024 ve Šlapanicích na finálovém turnaji elévů.
•  západ – FBO Orel Boskovice, Orel Brno-Řečkovice
•  východ – Orel Uherský Brod, Orel Vizovice
•  střed – Orel Vyškov, Orel Šlapanice
Ani tento rok nebyla o dramata nouze. Vyrovnanost podtrhly 
nájezdy, které se poprvé jely na finálovém turnaji, když zápas 
skončil remízou. Co se nezměnilo, je vítěz. Orel Vyškov dovršil 
zlatý hattrick a stal se opět mistrem OFL pro rok 2023/24. 
Druhé místo obsadili elévové z Vizovic se ziskem 11 bodů, 
když si připsali pouze prohru s vítězem. O třetím místu se roz-
hodlo až v posledních dvou zápasech. Uherský Brod musel po-
razit již jistého mistra, po výborném výkonu 2:1 se to povedlo. 
Pak už nezbývalo než čekat a fandit Boskovicím, aby vyhrály 
nad Šlapanicemi. Zápas vrcholil až v nájezdech, ve kterých byly 
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2. místo Orel Vizovice

3. místo Orel Uherský Brod

 

Boskovice šťastnější a porazily Šlapanice 3:2 po samostatných 
nájezdech. Tento výsledek odsoudil pořadatele z Orla Eagles 
Šlapanice ke čtvrtému místu, z bronzu se radovali v Uher-
ském Brodu. Páté místo patřilo Boskovicím, šesté brněn-
ským Řečkovicím.  
Nejlepšími hráči turnaje byli zvoleni:
•  útočník: Tobiáš Blézl (FBO Orel Boskovice)
•  obránce: Ondřej Habrman (Orel Vizovice)
•  brankář: Vít Ambrož (Orel Vyškov)

Výsledky zápasů 

Čas Zápas Výsledek
09:00 Orel Eagles Šlapanice : Orel Brno-Řečkovice 2:0
09:25 Orel Vyškov : FBO Orel Boskovice 4:1
09:50 Orel Vizovice : Orel Uherský Brod 5:3
10:30 Orel Brno-Řečkovice : FBO Orel Boskovice 2:1
10:55 Orel Eagles Šlapanice : Orel Uherský Brod 2:1 s.n.
11:20 Orel Vizovice : Orel Vyškov 0:2
11:45 FBO Orel Boskovice : Orel Uherský Brod 4:3 s.n.
12:10 Orel Brno-Řečkovice : Orel Vyškov 0:7
12:35 Orel Eagles Šlapanice : Orel Vizovice 3:4 s.n.
13:00 Orel Brno-Řečkovice : Orel Uherský Brod 1:2
13:25 FBO Orel Boskovice : Orel Vizovice 3:4
13:50 Orel Eagles Šlapanice : Orel Vyškov 2:3
14:15 Orel Brno-Řečkovice : Orel Vizovice 0:2
14:40 Orel Vyškov : Orel Uherský Brod 1:2
15:05 Orel Eagles Šlapanice : FBO Orel Boskovice 2:3 s.n.

Konečná tabulka 

Pořadí Tým Skóre Body
1. Orel Vyškov  17:5 12
2. Orel Vizovice 15:11 11
3. Orel Uherský Brod 11:13 8
4. Orel Eagles Šlapanice 11:11 7
5. FBO Orel Boskovice 12:15 4
6. Orel Brno-Řečkovice 3:14 3

Mladší žáci Orla Vyškov po roce 
opět slaví titul
20. 4. 2024 se sešlo 8 nejlepších družstev z jednotlivých divi-
zí na finálovém turnaji mladších žáků v Nezamyslicích, který 
po roce opět pořádala jednota Orla Vyškov. 

Skupina A Skupina B
Orel Vyškov Orel Nové Město na Moravě
Florbal SVČ Luhačovice Orel Dolní Bojanovice
TJ Sokol Střelice Orel Uherský Brod
FBO Orel Boskovice Orel Brno-Řečkovice 

Skupinu A vyhráli bez ztráty bodu a s impozantním skoré 21:1 
domácí Orli z Vyškova. Druhé místo obsadil Sokol Střelice, zís-
kal 6 bodů. Třetí příčka patřila Boskovicím se 3 body, poslední 
Luhačovice skončily bez bodu.
Ve skupině B se o pořadí na prvních třech místech rozhodlo 
až v posledním zápase. Uherský Brod porazil Nové Město 4:3 
a díky nejlepšímu skóre obsadil první místo. O jeden vstřelený 
gól méně měly druhé Řečkovice. Nové Město s nejmenším po-
čtem vstřelených branek z těchto tří týmů obsadilo třetí příčku. 
Čtvrtý Orel Dolní Bojanovice.

Výsledky skupin

Čas Zápas Výsledek
8:30 Orel Vyškov : Florbal SVČ Luhačovice 9:0
8:55 TJ Sokol Střelice : FBO Orel Boskovice 4:2
9:20 Orel Brno-Řečkovice : Orel Uh. Brod 5:4
10:00 Orel N. Město na M. : Orel Dol. Bojanovice 7:0
10:25 Orel Vyškov : FBO Orel Boskovice 6:0
10:50 TJ Sokol Střelice : Florbal SVČ Luhačovice 3:1
11:15 Orel Brno-Řečkovice : Orel N. Město na M. 2:3
11:40 Orel Uherský Brod : Orel Dolní Bojanovice 9:0
12:05 Florbal SVČ Luhačovice : FBO Orel Boskovice 2:4
12:30 Orel Vyškov : TJ Sokol Střelice 6:1
12:55 Orel Dolní Bojanovice : Orel Brno-Řečkovice 1:9
13:20 Orel Uherský Brod : Orel N. Město na Mor. 4:3
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Nejlepšími hráči na turnaji byli vyhlášeni:
•  Nejlepší brankář – Jan Herálecký (Orel Brno-Řečkovice)
•  Nejlepší obránce – Martin Kocanda (Orel N. Město na Mor.)
•  Nejlepší útočník – Václav Vondráček (Orel Vyškov)

Výsledky vyřazovacích bojů

Zápas Výsledek
Čtvrtfinále 1 Orel Vyškov : Orel Dolní Bojanovice 15:2
Čtvrtfinále 2 Orel Brno-Řečkovice : FBO Orel Boskovice 10:3
Čtvrtfinále 3 Orel Uh. Brod : Florbal SVČ Luhačovice 5:3
Čtvrtfinále 4 Orel N. Město na Mor. : TJ Sokol Střelice 4:2
Semifinále 1 Orel Vyškov : Orel Brno-Řečkovice 3:2 p.p.
Semifinále 2 Orel Uh. Brod : Orel N. Město na Mor. 6:2
O třetí místo Orel Brno-Řečkovice : Orel N. Město na M. 5:2
Finále Orel Vyškov : Orel Uherský Brod 8:3

Konečné pořadí turnaje

Konečné pořadí Tým
1. Orel Vyškov
2. Orel Uherský Brod
3. Orel Brno-Řečkovice
4. Orel Nové Město na Moravě
5. TJ Sokol Střelice
6. FBO Orel Boskovice
7. Florbal SVČ Luhačovice
8. Orel Dolní Bojanovice

Konečná tabulka skupiny A

Pořadí Tým Skóre Body
1. Orel Vyškov 21:1 9
2. TJ Sokol Střelice 8:9 6
3. FBO Orel Boskovice 6:12 3
4. Florbal SVČ Luhačovice 3:16 0

Konečná tabulka skupiny B
Pořadí Tým Skóre Body

1. Orel Uherský Brod 17:8 6
2. Orel Brno-Řečkovice 16:8 6
3. Orel Nové Město na Moravě 13:6 6
4. Orel Dolní Bojanovice 1:25 0

Vyškov si v prvním čtvrtfinále lehce poradil 15:2 s Dolními Boja-
novicemi. Boskovice ve druhém vyřazovacím zápase nezachytily 
ani jeden nástup do poločasů a podlehly žákům z Brna-Řečkovic 
3:10. Vyrovnanější boje přinesly poslední dvě čtvrtfinále. Uher-
ský Brod zvládl zápas proti diviznímu rivalovi z Luhačovic a po-
stoupil po výsledku 5:3. Nové Město na Moravě otočilo zápas 
proti Sokolu Střelice a vyhrálo 4:2.
Řečkovičtí Orli měli být jen další snadnou překážkou pro domá-
cí. Ukázalo se, že jasné výhry ze základní části Vyškova v semi-
finále mnoho neznamenají. Brno bylo skvěle připravené, hrálo 
dobře defenzivně a navíc mělo vynikajícího Heráleckého v bran-
ce. Po základní hrací době skončilo utkání 2:2. Už i prodloužení 
se chýlilo ke konci, když se Vyškov po standardní situaci dostal 
k zakončení a rozhodl zlatým gólem o postupu do finále. Smut-
né hráče z Řečkovic čekal zápas o bronz. Druhé semifinále již 
tolik dramat nepřineslo. Uherský Brod i díky 4 brankám Matěje 
Rožnovského porazil Nové Město 6:2.
V souboji poražených semifinalistů diktovali tempo Orli z Řeč-
kovic. Dalším povedeným výkonem si po výhře 5:2 došli pro 
bronzové medaile. Orli z Nového Města na Moravě se mu-
seli spokojit se čtvrtou pozicí. Do finále vstoupil Orel Vyškov 
rázně, rychlé vedení, které postupem času jen a jen navyšoval. 
Orel Vyškov si po výsledku 8:3 zajistil obhajobu mistrovského 
titulu OFL v kategorii mladších žáků. Orli z Uherského Brodu 
obsadili druhou příčku. Páté místo TJ Sokol Střelice, šestý 
FBO Orel Boskovice, sedmý Florbal SVČ Luhačovice a osmý 
Orel Dolní Bojanovice.

1. místo Orel Vyškov 3. místo Orel Brno-Řečkovice

2. místo Orel Uherský Brod
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ŠSK Očov Hodonín obhájil titul  
ve starších žácích
Nejlepších osm družstev se utkalo 1. 5. 2024 v Uherském Brodě 
na finálovém turnaji o mistrovský titul ve starších žácích.

Skupina A Skupina B
Orel Uherský Brod FBO Orel Boskovice
ŠSK Očov Hodonín Pitbulls Ivančice
Orel Nové Město na Moravě Florbal Slavičín
Orel Velké Opatovice Orel Devět Křížů

Skupinu A otevřel zajímavý zápas pořádajícího Brodu s Očovem. 
Domácí se dlouho drželi, ale dvě chyby je odsoudili k prohře 1:2. 
Očov si dále poradil s Novým Městem i s Opatovicemi a vyhrál 
skupinu A s plným počtem bodů. Orel Uherský Brod zbylé utkání 
také zvládl a se ziskem 6 bodů obsadil druhé místo. Orel Nové 
Město na Moravě porazil Opatovice a skončil třetí, Orel Velké 
Opatovice čtvrtý.
Skupinu B se 7 body vyhráli žáci Pitbulls Ivančice, když uhráli 
potřebný bod v posledním zápase s Boskovicemi. Orel Devět 
Křížů získal 6 bodů a patřila mu druhá příčka. Orel Boskovice 
díky výhře nad Slavičínem a remízou s Ivančicemi skončil třetí, 
čtvrtá pozice připadla Florbalu Slavičín. 

Výsledky zápasů – skupiny

Čas Zápas Výsledek
08:30 Orel Uherský Brod : ŠSK Očov Hodonín 1:2
08:55 Florbal Slavičín : Pitbulls Ivančice 3:5
09:20 Orel N. Město na M. : Orel Velké Opatovice 8:0
10:00 FBO Orel Boskovice : Orel Devět Křížů 2:3
10:25 Orel Uherský Brod : Orel Velké Opatovice 6:1
10:50 ŠSK Očov Hodonín : Orel N. Město na M. 5:1
11:15 Florbal Slavičín : FBO Orel Boskovice 0:6
11:40 Orel Devět Křížů : Pitbulls Ivančice 0:5
12:05 ŠSK Očov Hodonín : Orel Velké Opatovice 15:0
12:30 Orel N. Město na M. : Orel Uherský Brod 0:2
12:55 Pitbulls Ivančice : FBO Orel Boskovice 2:2
13:20 Florbal Slavičín : Orel Devět Křížů 0:4

Konečná tabulka skupiny A

Pořadí Tým Skóre Body
1. ŠSK Očov Hodonín 22:2 9
2. Orel Uherský Brod 9:3 6
3. Orel Nové Město na Moravě 9:7 3
4. Orel Velké Opatovice 1:29 0

Konečná tabulka skupiny B

Pořadí Tým Skóre Body
1. Pitbulls Ivančice 12:5 7
2. Orel Devět Křížů 7:7 6
3. FBO Orel Boskovice 10:5 4
4. Florbal Slavičín 3:15 0

V prvním čtvrtfinále si Pitbulls Ivančice lehce poradil s Velký-
mi Opatovicemi a po výsledku 17:0 postoupil do semifinále. 
Ve druhém se čekal velký boj Boskovic s Uherským Brodem, 
ale Boskovice skoro perfektním výkonem domácím mnoho 
nedovolily a zaslouženě vyhrály 5:1. Vítěz skupiny B z Hodo-
nína vyhrál nad Slavičínem 8:2. Orel Devět Křížů v posledním 
čtvrtfinále kontroloval vývoj utkání a díky výhře 2:0 nad Orly 
z Nového Města na Moravě postoupil dále.
První semifinále mezi Boskovicemi a Ivančicemi nabídlo vy-
rovnanou partii. Vedení se přelévalo z jedné strany na druhou 
a po zásluze se zápas dostal do prodloužení. Svoji šanci v něm 
využili žáci Boskovic a postoupili do finále. Druhým finalistou 
se po výhře 7:1 nad Devíti Kříži stal Očov Hodonín.

1. místo ŠSK Očov Hodonín

2. místo FBO Orel Boskovice

3. místo Pitbulls Ivančice
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V zápase zklamaných přeci jen postupem času docházely síly 
silné čtveřici z Devíti Křížů. Pitbulls Ivančice využil vyčerpá-
ní soupeře a po vítězství 4:2 získal bronzové medaile, Orel 
Devět Křížů se musel spokojit se čtvrtým místem. ŠSK Očov 
Hodonín soustavným tlakem navyšoval vedení a po výsledku 
7:1 obhájil mistrovský titul OFL ve starších žácích pro rok 
2023/2024. Druhé místo a stříbrné medaile si na krk po-
věsili zklamaní hráči FBO Orla Boskovice. Pátý skončil Orel 
Uherský Brod, šestý Orel Nové Město na Moravě, sedmý 
Florbal Slavičín, osmý Orel Velké Opatovice. 

Výsledky vyřazovacích bojů

Zápas Výsledek
Čtvrtfinále 1 Pitbulls Ivančice : Orel Velké Opatovice 17:0
Čtvrtfinále 2 FBO Orel Boskovice : Orel Uherský Brod 5:1
Čtvrtfinále 3 ŠSK Očov Hodonín : Florbal Slavičín 8:2
Čtvrtfinále 4 Orel Devět Křížů : Orel N. Město na M. 2:0
Semifinále 1 FBO Orel Boskovice : Pitbulls Ivančice 5:4 pp
Semifinále 2 ŠSK Očov Hodonín : Orel Devět Křížů 7:1
O třetí místo Pitbulls Ivančice : Orel Devět Křížů 4:2
Finále ŠSK Očov Hodonín : FBO Orel Boskovice 7:1

Konečné pořadí turnaje
Konečné pořadí Tým

1. ŠSK Očov Hodonín
2. FBO Orel Boskovice
3. Pitbulls Ivančice
4. Orel Devět Křížů
5. Orel Uherský Brod
6. Orel Nové Město na Moravě
7. Florbal Slavičín
8. Orel Velké Opatovice

Nejlepšími hráči na turnaji byli vyhlášeni:
•  Nejlepší brankář – Pavel Foretník (Pitbulls Ivančice)
•  Nejlepší obránce – Vítek Pospíšil (Orel Devět Křížů)
•  Nejlepší útočník – Damián Oujeský (FBO Orel Boskovice)

2:1 s.n.). Stříbrné medaile zůstaly u pořadatelské jednoty. Orel 
Nové Město na Moravě s 12 body obsadil druhé místo, pod-
lehl pouze řečkovickému Orlu. Mistrem OFL v kategorii doros-
tenců se stali hráči Orla Brno-Řečkovice. Řečkovičtí si během 
turnaje připsali 3 výhry v řádné hrací době (z toho nejdůležitější 
4:1 nad Novým Městem), jednu po nájezdech (nad Uherským 
Brodem) a prohru po nájezdech (s Orlem Boskovice).
Nejlepšími hráči turnaje byli zvoleni:
•  útočník: Štěpán Vašíček (Orel Brno-Řečkovice)
•  obránce: Tomáš Kozel (Orel Nové Město na Moravě)
•  brankář: Vít Koudelka (FBO Orel Boskovice)

Orli z Brna-Řečkovic slaví titul 
v kategorii dorostenců
Šest nejlepších družstev z divizí západ (FBO Orel Boskovice, 
Orel Nové Město na Moravě), východ (Orel Uherský Brod, Orel 
Nivnice) a střed (Orel Brno-Řečkovice, Pitbulls Ivančice) se se-
šlo 27. 4. 2024 v Novém Městě na Moravě k finálovému turnaji 
dorostenců.
Vyrovnanost turnaje podtrhl fakt, že se poprvé na finále doros-
tenců jely po remízovém utkání nájezdy o bonusový bod. Nej-
hůře dopadl Orel Uherský Brod, který prohrál po nájezdech 3 zá-
pasy a jelikož se mu nevedlo ani ve zbylých dvou, obsadil šestou 
pozici. Pátí skončili dorostenci z Orla Boskovic, kteří prohráli 
v přímém boji o čtvrtou příčku s Orlem Nivnice 0:1. Bronz pu-
toval do Pitbulls Ivančice. Ivančice nestačily jen na Nové Město 
a Řečkovice, celkem si připsaly 8 bodů (výhra nad Boskovicemi 

1. místo Orel Brno-Řečkovice

2. místo Orel Nové Město na Moravě

3. místo Pitbulls Ivančice
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Výsledky zápasů 

Čas Zápas Výsledek
09:15 Pitbulls Ivančice : Orel Nové Město na M. 1:2
09:45 FBO Orel Boskovice : Orel Brno-Řečkovice 4:3 s.n.
10:15 Orel Uherský Brod : Orel Nivnice 3:4 s.n.
11:00 Orel N. Město na M. : Orel Brno-Řečkovice 1:4
11:30 Pitbulls Ivančice : Orel Nivnice 5:3
12:00 Orel Uherský Brod : FBO Orel Boskovice 3:4 s.n.
12:30 Orel Brno-Řečkovice : Orel Nivnice 3:2
13:00 Orel N. Město na M. : FBO Orel Boskovice 5:4
13:30 Pitbulls Ivančice : Orel Uherský Brod 3:1
14:00 Orel Nové Město na Moravě : Orel Nivnice 6:2
14:30 Orel Brno-Řečkovice : Orel Uherský Brod 3:2 s.n.
15:00 Pitbulls Ivančice : FBO Orel Boskovice 2:1 s.n.
15:30 Orel N. Město na M. : Orel Uherský Brod 2:1
16:00 FBO Orel Boskovice : Orel Nivnice 0:1
16:30 Pitbulls Ivančice : Orel Brno-Řečkovice 1:6

Konečná tabulka 

Pořadí Tým Skóre Body
1. Orel Brno-Řečkovice 19:10 12
2. Orel Nové Město na Moravě 16:12 12
3. Pitbulls Ivančice 12:13 8
4. Orel Nivnice 12:17 5
5. FBO Orel Boskovice 13:14 5
6. Orel Uherský Brod 10:16 3

Mistrem v kategorii juniorů  
se stal Orel Vyškov
Junioři odehráli během ročníku 5 turnajů, ten poslední se usku-
tečnil 14. 4. 2024 v Havířově. Vyškov k potvrzení prvního místa 
potřeboval vyhrát oba dva zápasy a pak se již nemusel ohlížet 
na ostatní výsledky. Po výhře 6:1 nad Blanskem je čekal domácí 
tým z Havířova. Orli na domácím turnaj posílili a Vyškov nečeka-
lo nic snadného. Výborným výkonem a vítězstvím 5:3 si junioři 
z Orla Vyškov zajistili titul mistra OFL v kategorii juniorů pro 
ročník 2023/24. Pouhý bod za Vyškovem skončil druhý Orel 
Bořitov – Relax Rájec Jestřebí, který taktéž vyhrál své poslední 

dva zápasy v ročníku a celkem získal 25 bodů. Junioři z Orla 
Olešnice si připsali v Havířově 2 body za výhru 6:5 p.n. nad do-
mácími, přesto i to bohatě stačilo k zisku bronzových medailí. 
Čtvrtý skončil Orel Blansko, pátý Orel Brno-Bystrc a šestá 
příčka patřila Orlu Havířov. Vítězem kanadského bodování 
se stal Tomáš Nechuta z Orla Olešnice.

Mistrovský titul získali muži  
TJ Sokola Třebíč
Osm nejlepších družstev se o víkendu 11. – 12. 5. 2024 sešlo 
na finálovém turnaji mužů v Kuřimi (pořadatel Orel Blansko).

Skupina A Skupina B
Orel Kunštát FBO Orel Boskovice
Orel Blansko Orel Vizovice
Black Bears Veselí n. Moravou TJ Sokol Třebíč
Orel Dolní Bojanovice Orel Hranice

Skupinu A vyhrál Orel Kunštát se ziskem 7 bodů. Druhé Blansko 
prohrálo pouze s vítězem skupiny. Třetí místo patřilo se 4 body 
Dolním Bojanovicím. Black Bears Veselí nad Moravou skončilo 
čtvrté.
Odpolední skupinu vyhráli bez ztráty bodu muži ze Sokola 
Třebíč. Druhá příčka patřila díky lepšímu skóre Orlu Hranice 
(4 body), třetí FBO Orel Boskovice. Nedařilo se Vizovicím, kte-
ré skončily poslední. 1. místo Orel Vyškov

2. místo Orel Bořitov – Relax Rájec Jestřebí

3. místo Orel Olešnice
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1. místo TJ Sokol Třebíč

2. místo Orel Hranice

3. místo Orel Vizovice

Výsledky prvního hracího dne – skupiny
Čas Zápas Výsledek

09:00 Orel Blansko : Orel Kunštát 2:4
09:45 Black Bears Veselí n. Mor. : Orel D. Bojanovice 3:7
10:30 Orel ´Dolní Bojanovice : Orel Blansko 11:3
11:15 Orel Kunštát : Black Bears Veselí n. Mor. 5:3
12:00 Black Bears Veselí n. Mor. : Orel Blansko 1:4
12:45 Orel Dolní Bojanovice : Orel Kunštát 5:5
14:00 TJ Sokol Třebíč : Orel Vizovice 5:2
14:45 FBO Orel Boskovice : Orel Hranice 6:6
15:30 Orel Vizovice : FBO Orel Boskovice 1:5
16:15 TJ Sokol Třebíč : Orel Hranice 5:4
17:00 TJ Sokol Třebíč : FBO Orel Boskovice 2:0
17:45 Orel Vizovice : Orel Hranice 1:7

Konečná tabulka skupiny A

Pořadí Tým Skóre Body
1. Orel Kunštát 14:10 7
2. Orel Blansko 16:8 6
3. Orel Dolní Bojanovice 15:19 4
4. Black Bears Veselí nad Mor. 7:16 0

Konečná tabulka skupiny B
Pořadí Tým Skóre Body

1. TJ Sokol Třebíč 12:6 9
2. Orel Hranice 17:12 4
3. FBO Orel Boskovice 11:9 4
4. Orel Vizovice 4:17 0

Muži Vizovic hned v prvním čtvrtfinále ukázali, že výsledky prv-
ního dne moc neznamenají. V těsné bitvě přetlačili vítěze sku-
piny A z Kunštátu a postoupili do semifinále. Ve druhém zápase 
oslabení Orli z Bojanovic nedokázali vydržet vysoké tempo celý 
zápas a podlehli Hranicím 2:5. Třebíč žádné velké překvapení 
nedopustila, Black Bears porazila 9:3. Poslední čtvrtfinále mezi 
Blanskem a Boskovicemi bylo po dvě třetiny hodně vyrovnané. 
V té poslední Blansko odskočilo a p  výsledku 6:3 si zajistilo po-
stup do bojů o medaile. Opět bylo jasné, že titul pozná po roce 
jiného vítěze.  
Do prvního semifinále vstoupili lépe Orli z Hranic, když první 
třetinu nad Vizovicemi vyhráli 2:0. Vizovickým se podařilo po-
stupem času srovnat, a když už to vypadalo na prodloužení, 
rozhodly Hranice brankou na 3:2 o svém postupu do finále. 
Ve druhém semifinále byl výsledek také dlouho těsný, ale Tře-
bíč zvládla třetí třetinu a po výsledku 5:2 postoupila po roce 
opět do finále.
Zápas o bronz se rozhodl podobně jako předešlé zápasy až 
v poslední třetině. Orel Vizovice už opravdu nechtěl být potře-
tí čtvrtý a díky dvěma brankám vyhrál 6:4 a zajistil si bronzové 
medaile, nepopulární čtvrté místo zbylo na pořadatele z Orla 
Blansko. Titul mistra OFL pro rok 2023/24 vybojovali díky vy-
nikající druhé polovině finálového utkání po výsledku 6:3 muži 
ze Sokola Třebíč. Hráči Orla Hranice si na krk pověsili stříbrné 

medaile. Pátý skončil Orel Kunštát, šestý FBO Orel Boskovi-
ce, sedmý Orel Dolní Bojanovice a osmý Black Bears Veselí  
nad Moravou. 

Výsledky vyřazovacích bojů

Zápas Výsledek
Čtvrtfinále 1 Orel Vizovice : Orel Kunštát 4:3
Čtvrtfinále 2 Orel Hranice : Orel Dolní Bojanovice 5:2
Čtvrtfinále 3 TJ Sokol Třebíč : Black Bears Veselí n. Mor. 9:3
Čtvrtfinále 4 Orel Blansko : FBO Orel Boskovice 6:3
Semifinále 1 Orel Hranice : Orel Vizovice 3:2
Semifinále 2 TJ Sokol Třebíč : Orel Blansko 5:2
O třetí místo Orel Vizovice : Orel Blansko 6:4
Finále TJ Sokol Třebíč : Orel Hranice 6:3
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1. místo Aligators

2. místo TJ Sokol Třebíč

3. místo FBC Slavkov

Věřím, že jste si sezonu užili, oceněným gratuluji. Zlatou medaili si ovšem zasloužíte všichni, kteří věnujete svůj vol-
ný čas sportu, výchově mládeže a máte zásluhu na tom, že děti sportují. Podobné ocenění patří rozhodčím, kte-
ří jsou nedílnou součástí OFL. I když se říká, že bez rozhodčích se zápas odehraje, jsem rád, že u nás se tak ne-
děje a buďme rádi za každého, kdo se do tohoto těžkého řemesla pustí. Děkuji partnerovi eflorbal.cz za odměny 
na finálové turnaje a slevové akce během ročníku. Všem moc děkuji za celý ročník, přeji klidné léto a těším se na 
spolupráci v nové sezoně 2024/25. Informace budou zveřejněny začátkem června na webu www.orelskafl.cz  
a rozeslány všem účastníkům právě skončeného ročníku. Sledujte nás také na FB (OFL – Orelská florbalová liga)  
a Instagramu (ofl_orelska_florbalova_liga)     MICHAL MOŽNÝ, ředitel OFL

Konečné pořadí turnaje

Konečné pořadí Tým
1. TJ Sokol Třebíč
2. Orel Hranice
3. Orel Vizovice
4. Orel Blansko
5. Orel Kunštát
6. FBO Orel Boskovice
7. Orel Dolní Bojanovice
8. Black Bears Veselí nad Moravou

Nejlepšími hráči na turnaji byli vyhlášeni:
•  Nejlepší brankář – Jan Opletal (Orel Blansko)
•  Nejlepší obránce – Vlastimil Červenka (Orel Vizovice)
•  Nejlepší útočník – Tomáš Jelínek (TJ Sokol Třebíč)

Ženský trůn obsadily Aligators
Skončila vláda TJ Sokola Třebíč. Třebíč sesadily ženy Aligators, 
které během ročníku nepoznaly hořkost porážky a získaly titul 
mistryň OFL pro rok 2023/24.  Dvě prohry s Aligators odsou-
dily TJ Sokol Třebíč na druhý stupínek. Bronzové medaile si 
na krk pověsily hráčky z FBC Slavkov. S 15 body obsadily čtvrté 
místo ženy FBO Orel Boskovice, páté Dragons Židenice, šestý 

Rockets Znojmo a sedmý Orel Těšany. Vítězkou kanadského 
bodování se stala Pavla Maláčová (TJ Sokol Třebíč). 

Poř. Tým B Z V VN PN P BV BO
1. Aligators 36 12 12 0 0 0 60 15
2. TJ Sokol Třebíč 30 12 10 0 0 2 74 27
3. FBC Slavkov 24 12 8 0 0 4 76 36
4. FBO Orel Boskovice 15 12 5 0 0 7 51 67
5. Dragons Židenice 12 12 4 0 0 8 40 51
6. Rockets Znojmo 9 12 3 0 0 9 29 64
7. Orel Těšany 0 12 0 0 0 12 12 82

Orelská florbalová liga
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váků. Organizátoři měli připravené oce-
nění a dary pro stupně vítězů ve všech 
závodních kategoriích. Na závěr všem 
poděkovali za podporu a pomoc. Poča-

Letošního 48. ročníku Silniční běh Velká 
Morava 2024, který se konal v sobotu 
6. 4. 2024, se zúčastnilo celkem 247 
závodníků a z toho 41 běžců za Orel. 
Skvělý výkon podal starosta ústředí Orla 
Stanislav Juránek, který zaběhl hlavní 
závod v čase 0:56:52. Jednotu Hodonín 
reprezentoval starosta Jan Lačňák, který 
zaběhl 10 km v čase 1:03:10. 
V rámci spolupráce Orel jednota Hodonín 
připravila pro účastníky a návštěvníky bě-
žeckých závodů v Mikulčicích doprovodný 
program, kde si zájemci vyzkoušeli napří-
klad jízdu na spinningových kolech, chůzi 
na chůdách nebo florbal na umělém povr-
chu. Zároveň také nabízeli své další aktivity, 
mezi které patří Cykloškola Kropáč Hodo-
nín, Orlíček cvičení rodiče s dětmi, Bambi-
no dětské hřiště a dětská školka - skupinka, 
dětské fitko pro nejmenší, Florbal Hodonín, 
Plavbu v kajutových lodích po Baťově kaná-
lu, Kutil tým nebo Šikovné  ručičky. 
Do slovanských Mikulčic zavítal rekordní 
počet nejen sportovců, ale i fandících di-

sí vyšlo skvěle a atmosféra byla úžasná.  
Těšíme se na příští rok.

JAN LAČŇÁK,
 starosta jednoty Hodonín

Silniční běh Velká Morava 2024
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nočních svátcích. Z veškerých výsledků, 
které jsou k mání na webových stránkách 
orelmb.cz, zaujal čas Serbessy Mulugety, 
který jakožto ročník 1971 pokořil v klasic-
kém maratónu časovou hranici tří hodin 
a svůj výsledek stlačil na 2:58:44,94. Nebyl 
jediný zahraniční účastník. Za zmínku však 
rozhodně také stojí dobré výsledky míst-
ních orlů. V nejmladších kategoriích se 
dobře umístily například Nela Valentová, 
Ludmila Nováková či Anděla Tesařová, li-
dový běh mužů vyhrál Lukáš Nevařil, u žen 
brala Anežka Kotrbová v té samé disciplí-

Na konci února čekaly jednotu Orel Mo-
ravské Budějovice dva důležité dny – nej-
prve se 22. 2. sešli členové jednoty v místní 
orlovně ke slavnostní mši svaté, na kterou 
navazovala schůze. Ta měla za hlavní úkol 
zvolit své vedení a také členy rady a pro-
brat důležité provozní záležitosti. O dva 
dny později následoval tradiční Maratón 
Jana Buly. Letos ho doprovázelo na danou 
roční dobu příjemné počasí, takže desítky 
běžců si v různých kategoriích od těch nej-
menších až po nejstarší mohly vyzkoušet, 
v jaké fyzické kondici se nacházejí po vá-

ně nepopulární bramborovou medaili 
za čtvrté místo. Klasický maratón si pak 
zaběhla Irena Zelená a Petr Jičínský. Cel-
kem se zúčastnilo 192 závodníků ve všech 
kategoriích. Celá akce se mohla konat za 
aktivního přispění mnoha dobrovolníků, 
kteří pomohli s organizací a samozřejmě 
i díky sponzorům Ferrum MB, Jaroměřic-
ká mlékárna, Alka byt, pekařství Kapinus 
a stavební firma Jan Vidourek, která při-
pravila skvělé klobásy. Svůj podíl na  po-
moci nese samozřejmě i Město Moravské 
Budějovice. O krásné medaile se pak po-
staral Vojtěch Dařbuján a jeho Mincovna 
Dukát s.r.o. A co se bude v moravskobu-
dějovickém Orlu konat v následujících 
dnech? V termínu od 8. do 14. dubna 
v rámci akce Vysočina v pohybu bude 
místní orlovna celý týden otevřena všem 
sportovcům zdarma, včetně populárního 
squashe. V květnu pak bude na programu 
řada pěších putování a už v předstihu zve-
me všechny 4. srpna 2024 na tradiční zá-
vody do Babic. Vše podstatné se zájemci 
dozvědí na výše zmíněných internetových 
stránkách i sociálních sítích organizace. 
PETR ŽÁK, jednota Moravské Budějovice

Moravskobudějovický Orel ožil tradičním 
maratónem Jana Buly

Setkání se Slovenským Orlom

Na snímku vítěz společného setkání Boris Marián, který 
o 4 sekundy porazil nejrychlejšího orla v kategorii mužů.

Součástí silniční běhu Velká Morava bylo i sportovní setkání se Slovenským 
Orlom. Slovenský Orol reprezentovali děvčata z Kútů a běžci ze Skalice.
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rý podal výkon 453 kuželek. A třetí mís-
to obsadil Libor Lokvenc z Orla Zbečník 
výkonem 433 kuželek. V kategorii regis-
trovaných mužů byl nejlepší hráč s nejlep-
ším výkonem celého turnaje Kamil Bartoš 
z Orla Hranice, který podal skvělý výkon 
483 kuželek. Druhé místo vybojoval Lu-
káš Dadák z Orla Lichnov výkonem 461 
kuželek. Třetí místo obsadil Tomáš Vybíral 
z Orla Kelč s výkonem 444 kuželek. V ka-
tegorii ženy neregistrované vyhrála Dob-

Letošní Ústřední turnaj Orla v kužel-
kách se uskutečnil v Olomouci ve dnech  
16.-18. 5. 2024. Ústřední turnaj pro- 
běhl již po několikáté na největší kuželně 
v České republice. Ústředního turnaje se 
zúčastnilo celkem 33 kuželkářů z 10 jed-
not v 5 kategoriích. Mezi jednotlivci v ka-
tegorii  neregistrovaných mužů byl nej-
lepší Dalibor Vinklar z Hranic, který shodil 
skvělých 477 kuželek. Na druhém místě 
byl Václav Kupka z Orla Troubelice, kte-

romila Vinklarová z Orla jednoty Hranice 
výkonem 355 kuželek. Druhé místo obsa-
dila Marie Bartošová ml., která hostovala 
za Orel jednotu Zbečník s výkonem 339 
kuželek. Třetí místo získala Marie Barto-
šová st. z Orla Hranice výkonem 221 ku-
želek. V kategorii registrovaných žen se 
stala nejlepší hráčkou bývalá 2. vicemist-
ryně světa Monika Pavelková z Orla Kelč 
s výkonem 465 kuželek předvedla nejlep-
ší výkon v ženách. Druhé místo vybojovala 
česká reprezentantka Bára Lokvencová, 
Orel Zbečník výkonem 442 kuželek. Třetí 
místo obsadila Jarmila Bábíčková z Orla 
Ratíškovíce výkonem 405 kuželek. Nej-
lepší jednotou v družstvech se stala Orel 
jednota Hranice, která podala výkon 
1347 kuželek, druhé místo těsně za Hra-
nicemi získala Orel jednota Kelč výkonem 
1340 kuželek. A třetí místo obsadila Orel 
jednota Ivančice 1272 kuželek. 

JANA RŮŽIČKOVÁ

Po dohrání zápasů ve skupinách se v počet-
nějších kategoriích pokračovalo systémem 
pavouka až do konečného vítěze. Muži si 
v obou kategoriích zahráli i soutěž útěchy.
Vše měl pod kontrolou rozhodčí Mgr. Mi-
loš Jelínek, který měl plno práce a neustá-
lý přehled. Druhý rozhodčí pan Richtter 
měl na starosti hernu stolního tenisu 
a tedy nejmladší kategorie.
Vše tedy proběhlo obvyklým způsobem 
ke spokojenosti účastníků. Jen nás mr-
zelo, že se pro nemoc omluvil starosta 
města pan Jindřich Skočdopole a Ing. 
Miloš Kvasnička, jednatel Mlékárny Pol-
ná a sponzor turnaje. Bohužel chyběl 
i dlouholetý duchovní správce a člen naší 
jednoty Mons. Zdeněk Krček, který právě 
přechází na nové působiště. Naštěstí jej 
důstojně zastoupil nejen hráč stolního 
tenisu, ale především kněz P. Jůza, který 
se ujal úvodní modlitby.

Na turnaj 20. dubna se sjel z celé republi-
ky za poslední roky rekordní počet hráčů 
z 15 jednot. Na zahájení padlo oznámení, že 
se koná právě 20. ročník pořádaný naší jed-
notou a tak zazněl halou pořádný potlesk.
Po prezenci měli rozhodčí plno práce 
všechny rozepsat do skupin, ale po zahá-
jení se hned hrálo. Mužů bylo nejvíce, 25 
v kategorii registrovaní a 17 v kategorii 
neregistrovaní. Nejpočetnější skupina 15 
hráčů dorazila až z Paskova.
Nejmladší kategorie žáků a žákyň regis-
trovaných i neregistrovaných hráli v her-
ně stolního tenisu na třech stolech, ostat-
ní kategorie v hale na 8 stolech.
Celý turnaj pečlivě sledoval a pomáhal, jak 
při prezenci, tak v závěru při shromažďová-
ní výsledků, člen TVR br. Hampl. V průběhu 
hry se o pohodu hráčů a jejich občerstvení 
starali pořadatelé a účastníci mohli také 
ochutnat sýry z polenské mlékárny.

Tyto nesnáze nám pořadatelům plně 
vynahradila opravdu velmi slušná účast 
celkem 73 hráčů a hráček.
Při závěrečném vyhlašování výsledků, kte-
ré četl vrchní rozhodčí, předával poháry 
člen TVR br. Hampl spolu s ředitelem tur-
naje br. Kopeckým. Děkovalo se za účast 
a blahopřálo se oceněným. Už teď se tě-
šíme na další ročník.
S pozdravem Zdař Bůh za jednotu Orla 
Polná  ses. L. Kopecká

Turnaj ve stolním tenise v Polné

Letošní Ústřední turnaj v kuželkách 
ovládla jednota Orel Hranice
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n  VP/8/67 VP schvaluje navýšení počtu účastníků na FICEP 
camp 2024 na celkový počet 18 a 2 vedoucí a navýšení částky 
o 60.000 Kč z rozpočtu Orla. 

n  VP/8/69 VP schvaluje návrh rozdělení financí z případného 
prodeje orlovny Černilov.

n  VP/8/70  VP uděluje Čestné uznání Ludmile Filipové z jednoty 
Pozořice za dlouholetou činnost pro jednotu k životnímu jubi-
leu 90 let a Petru Smolákovi z jednoty Vysoké Mýto za dlouho-
letou práci starosty jednoty k životnímu jubileu 60 let.

n  VP/9/74 VP schvaluje Informační memorandum a to: Zásady 
ochrany osobních údajů a informace o zpracování osobních 
údajů pro členy, nečleny, pro funkcionáře a pro zaměstnance 
a Souhlas se zveřejněním fotografií, videozáznamů a identi-
fikačních údajů, který je součástí přihlášky do Orla. Materiály 
nabývají účinnosti 1. dubna 2024.  

n  VP/9/77 VP souhlasí s organizací FICEP campu v roce 2025 v ČR.  
n  VP/9/79 VP nesouhlasí s převodem Lidového domu č. 179, 

který má ve vlastnictví jednota Syrovín, do vlastnictví obce  
Syrovín. 

n  ÚR/2/47 ÚR ukládá VP podat župám a jednotám informaci o pod-
mínkách úsporného balíčku vlády ohledně DPP. 

n  ÚR/2/49 ÚR schvaluje rozpočtové opatření na rok 2024 na straně 
příjmů a výdajů. 

n  ÚR/2/54 ÚR ukládá VP průběžně aktualizovat seznam investičních 
požadavků jednot.

n  ÚR/2/60 ÚR schvaluje směrnici č. 4. o poskytování cestovních náhrad.
n  ÚR/2/61 ÚR schvaluje směrnici č. 10 o přerozdělování finančních 

prostředků s úpravou.  
n  ÚR/2/62 ÚR schvaluje směrnici č. 11 o provedení reklamy.
n  ÚR/2/63 ÚR schvaluje směrnici č. 1 o způsobu označování organi-

začních jednotek, užití textů na razítkách a užívání loga Orla.
n  ÚR/2/64 ÚR schvaluje směrnici č. 2 o ochraně a zpracování osob-

ních údajů.
n  ÚR/2/65 ÚR schvaluje směrnici č. 3 o předávání funkcí v Orlu. 
n  ÚR/2/66 ÚR schvaluje směrnici č. 7 o elektronické komunikaci, 

směrnici č. 8 Pokyny pro registraci do Orla a směrnici č. 9 o vyzna-
menáních Orla.

n  VP/9/82 VP uděluje Čestné uznání Marii Hlaváčové z jedno-
ty Polešovice k životnímu jubileu 90 let za věrnost orelským 
ideálům a Daně Vaďurové z jednoty Polešovice k životnímu 
jubileu 70 let za věrnost orelským ideálům.

n  VP/10/86 VP souhlasí s prodejem orlovny v majetku jed-
noty Černilov, IČO: 64809374, obci Černilov, zastoupenou 
starostou obce Ing. Petrem Stašou, za předpokladu, že bude 
současně i s kupní smlouvou podepsaná s jednotou Černilov 
dohoda o vypořádání finančních prostředků.  

n  VP/10/90 VP schvaluje návrh kupní smlouvy na prodej  
pozemků 525/3, 525/6, 526/2 a 527 mezi jednotou Zlín 
a Statutárním městem Zlín. 

n  VP/10/91 Na doporučení TVR vyhlašuje VP sportovkyni roků 
v běhu 2020-2023 Lenku Jančaříkovou, Orel Brno Židenice.    

n  VP/10/92 VP uděluje Čestné uznání pro Květoslavu Filipo-
vou z jednoty Pozořice za dlouholetou činnost pro jednotu 
k životnímu jubileu.

n  VP/11/97 VP schvaluje účast 32 účastníků na FICEP hrách 
v roce 2024 v Rumunsku.

n  ÚR/2/67 ÚR ukládá rozeslat aktualizované znění schválených 
směrnic.  

n  ÚR/2/68 ÚR ukládá rozeslat župám a členům VP Jednací řád 
a Soutěžní řád k připomínkám do 30. 9. 2024.  

n  ÚR/2/69 ÚR schvaluje výroční zprávu, výsledek hospodaření 
Orla a přílohu k účetní závěrce k 31. 12. 2023

n  ÚR/2/70 ÚR uděluje vyznamenání Bronzovou medailí za 
zásluhy bratru Jaroslavu Hronkovi z jednoty Brno-Obřany za 
celoživotní práci pro Orla, za šíření orelské myšlenky a vedení 
dětí a mládeže, sestře Heleně Dvořáčkové z jednoty Jiříko-
vice za celoživotní práci pro Orla, za šíření orelské myšlen-
ky a vedení dětí a mládeže, bratru Ladislavu Šustrovi z jed-
noty Telnice k životnímu jubileu 80 let za celoživotní práci 
pro Orla,  sestře Oldřišce Voleské z jednoty Česká Třebová 
za příkladnou práci v jednotě i v župě a v radě seniorů, se-
stře Emilii Zemánkové z jednoty Kunovice za aktivní čin-
nost a zodpovědné plnění organizační a řídící práce v župě  
Velehradské.

Výpis z usnesení ze zasedání Výkonného předsednictva

Výpis z usenesení z 2. zasedání Ústřední rady 

ČERVENEC 
4. července  Fotbalové dovednosti Velehrad
4.–5. července Národní pouť Velehrad
20.–27. července  Cyklopouť Národní park Harz
27. července  
až 3. srpna FICEP camp – Francie

SRPEN
  17. srpna Nohejbal Ratíškovice
 24.–25. srpna Pouť Sv. Hostýn

ZÁŘÍ
 8. září OBL Praha (Petřín)

 14. září Atletika SOBK (Vyškov)

 13. září  Oběh okolo vlasti

 21. září OBL Česká Třebová

 21. září Stolní tenis družstva

  26. září Setkání jubilantů

 28. září  Národní pouť Stará Boleslav

KALENDÁŘ ÚSTŘEDNÍCH AKCÍ 2024







Pro šikovné ruce

Úkoly týkající se Panny Marie
V obou tajenkách doplň do prázdných 
políček začínající písmena věcí na obrázcích 
kolem. V první luštěnce ti vyjde, jak se 
jmenoval tatínek Panny Marie, ve druhé 
vyjde název, kterým se Panna Marie  
označila, když ji navštívil anděl.

pro děti

Natrhej kytičku pro Pannu Marii!

Vyrob si křížek  
z přírodních materiálů  

(šišek, větviček, trávy…)



pro děti

– apoštol

– byl rybářem

–  jeho bratr byl 
apoštol Jan

–  byl sťat  
mečem  
a jeho tělo  
je uloženo  
ve Španělsku

–  je patronem 
poutníků  
a ochránce  
všech, kdo 
jsou na  
cestách

–  k jeho  
hrobu  
putují  
každý rok  
tisíce poutníků

Svatý Jakub
je zobrazován
jako poutník,
který má:

H  _   _ 

K  _  _  _  _  _  _

P  _  _  _  _

Symbolem 
svatého Jakuba  
je podle legendy 
mušle:

     Vybarvi si obrázek, 
  který je nakreslený 
   podle barokní sochy 
    svatého Jakuba 
     v kostele v Letařovicích 
      v severních Čechách!

Svatý Jakub
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Z činnosti žup a jednot
Župní recitační soutěž 
Zlatá réva
V sobotu 9. března 2024 odpoledne se na 
farním domečku v Kunovicích konala tra-
diční recitační soutěž pro děti a mládež. 
K recitaci se letos dostavilo 13 účastníků, 
jak domácích, tak i ze Starého Města, spo-
lu se svými rodiči a sourozenci. Věkové 
složení účastníků bylo letos od předškolá-
ků až po osmáky. Na začátku všechny pří-
tomné uvítal starosta jednoty a následně 
představil porotu, kterou tvořily učitelky: 
Mgr. A. Olbertová, Mgr. E. Pěchová a Mgr. 
P. Turčinková.
Před samotným přednesem děti absolvo-
valy dechové cvičení pro zmírnění trémy, 
kterou trpí i již zkušení recitátoři. Předne-
sy začínaly od těch nejmladších a každý 
z účastníků byl odměněn zaslouženým 
potleskem z publika. Zazněly básničky 
radostné, veselé, ale i pro zamyšlení. Po 
vystoupení všech účastníků následovala 
přestávka na občerstvení, kterou využila 
porota k poradě. Po této přestávce ná-
sledovalo vyhlášení soutěže a ocenění 
účastníků. Kvůli malému počtu účastníků 
v jednotlivých kategoriích nepřistoupila 
porota k vyhlašování absolutních vítě-
zů, ale ocenila všechny mladé recitáto-
ry. Předstoupit před ostatní, odrecitovat 
svou báseň vyžaduje notný kus odvahy 
a za tu si každý zasloužil odměnu.
Soutěž opět ukázala, jak dokáže být poe- 
zie nádherná, poučná a obohacující. 
Velká pochvala patří všem dětem i rodi-

čům, že vedou své děti k poezii a umě-
ní. Na závěr je potřeba poděkovat všem 
organizátorům z jednoty Orel Kunovice 
a Velehradské župě za podporu. Dík patří 
také porotě, která nemá lehké rozhodo-
vání. Věříme, že i příští rok se opět setká-
me a budeme se těšit na účastníky z více 
okolních jednot.

ONDŘEJ BLAŽEK, 
starosta jednoty Orel Kunovice

Jednota Orel 
v Morkovicích
Byla založena v r. 1907. V prvních letech 
vyvíjela činnost v hostinci „Kafárna „(v 
bývalém Lidrukově), jehož majitelem byl 
p. Zdražil. V r. 1912 se přestěhovala na ná-
městí, do „Lidového domu“, který vlastnil 
hostinský Králík. Stávající hostinec zvedl 
na patro. Vznikl tím velký sál, jeviště, dvě 
klubovny atd. Tento objekt zakoupila „Jed-
nota sv. Josefa „ a spolu s Orlem a Lidovou 
stranou v něm vyvíjela kulturní a spole-
čenskou činnost téměř až do r.1948. Celý 
komplex byl pak v užívání „Jednoty LSD“ 
a v r. 1979 zbořen. Vzdělavatelem Orla byl 
P. Antonín Přecechtěl, který se stal kapla-
nem v Morkovicích v r. 1902. Jeho úsilím se 
podařilo Lidový dům koupit (podílnickým 
způsobem - částky od lidí z celého okolí). 
Jeho bohatá činnost v místě pro sociálně 
nejslabší - košaře, je zachycena v tisku. 
Spořitelní a záloženský spolek - rozdělo-
vání potravin pro chudé, Svaz slovanských 
košíkářů, Stavební družstvo Samostatnost 

- hypotéky pro stavbu dělnických domů, 
nákup 1 a půl mil. sazenic košíkářské vrby 
pro výsadbu několika desítek ha porostů, 
jeho stěžejní činnost pro vybudování že-
lezniční dráhy Morkovice–Nezamyslice, 
1907–1909. Činnost tohoto obětavého 
kněze byla oceněna čestným občanstvím 
a jeho jménem je nazvána ulice v Morko-
vicích. Z Morkovic odešel již 1915. Jedním 
z prvních starostů Orla byl Josef Bleša-pře-
zdívaný „Kopecký“. Byl obětavým orga-
nizátorem, divadelníkem, hudebníkem 
a varhaníkem. Dalším, který se uplatňoval 
v činnosti Orla, byl František Bleša (nar. 
1891 v Morkovicích). Protože se věnoval 
tisku - články do časopisu Orel aj. a byl 
autorem i samostatné divadelní hry „Pod 
tíhou kletby“, byl přezdívaný „spisák“ (spi-
sovatel). Z r. 1924 máme fotodokumenta-
ci - konal se Župní slet Orla v Morkovicích, 
řídil ho župní náčelník Skácel z Kroměříže. 
Průvod za doprovodu orelské dechové 
hudby „pornické“ kapelník A. Skřítek.
V r. 1926 podle zápisu v jednatelské knize 
se J. Bleša vzdává funkce. Novým staros-
tou se stává František Štěpánek, místosta-
rosta Bazalka Josef, jednatel Štěpánek 
Emanuel, vzdělavatel P. Látal Metoděj, 
náčelník - Tichý Antonín, místonáčel. Sle-
zák Vladimír, podnáčelník Holub Josef, 
náčelná - Borovičková Slávka, podnáčelná 
Blešová Marie. V tomto roce měla jedno-
ta 111 členů, 16 dorostu, 12 čekatelů na 
členství a76 žáků. Hospodáři - Emil Pěnčík 
a později Josef Skřítek.
V roce1932 se konala slavnostní schůze 
k 25 letům Orla. Podepsáno 72 účastníků.
Na pražském sletě 1929 se zúčastnilo 
z Morkovic 50 osob.V polovině 30-tých let 
byl vzdělavatelem P. Fr. Hamrala, později 
P. Josef Šigut a P. Štěpán Křemeček.
Roku 1941 zákaz činnosti Orla - okupan-
ty. Po roce 1945 se činnost rozvíjí, uvádí-
me jména - starosta Oldřich Bleša, náčel-
níci - Oldřich Šír, Vladimír Hanák, Libuše 
Hanáková...
1948 bylo nejprve nařízení o odevzdání 
majetku do Sokola a později konfiskace 
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majetku, byli u toho Oldřich Slezák - sta-
rosta a Václav Pátík - jako pokladník.
 Orel vyvíjel činnost tělovýchovnou, kultur-
ní a společenskou. Členové byli většinou 
košikářští dělníci, malozemědělci, ženy 
v domácnosti a jejich děti. Cvičívalo se ven-
ku, na zahradě, v zimě i v sále. Každoroč-
ně se pořádalo veřejné cvičení s průvodem 
a dechovou hudbou. To bylo navštíveno 
i okolními jednotami, kterým pak účast 
morkovští opláceli (Pornice, Pačlavice, 
Prasklice, Zborovice, Troubky, Litenčice). 
Provozoval spolkovou knihovnu.
 Činnost divadelní - hrály se hry: Lucerna, 
Vojnarka, Paličova dcera, Strakonický du-
dák, i zpěvohry - Kráska ze Šumavy, Cigá-
nečka. V době 2. světové války po zákazu 
Sokola se všichni sdružili v Lidovém domě. 
(To byl český muzikant, Muzikantská Li-
duška, Ta naše písnička česká....) Ročně 
4–6 představení a reprízy. Čas od času se 
nacvičovalo i pro potřeby chrámového 
zpěvu. Nacvičují se sborová vystoupení 
na besídkách, mužský i smíšený sbor. Je 
zmínka v kronice o nácviku latinské mše 
J. Nešvery (K. Slezák). Ta se dávala při svě-
cení nových varhan.
Byly pořádány naučné besedy-přednášky 
O Římě, Svaté zemi … kněz P. Hykl.
Dvakrát do roka korporativně šla jednota 
k svátosti smíření a sv. přijímání - o Bo-
žím Těle a na sv. Václava. Ze společenské 
činnosti je možno uvést taneční zábavy, 
plesy, společenské večery s programem 
a slavné Martinské zábavy. Vrcholem 
bývala Ostatková zábava, kdy se tančilo 
tři dny. Byl to zdroj příjmů, mimo malých 
členských příspěvků.

Pro mládež byly pořádány taneční hodi-
ny. Hrávala hudba Aloise Skřítka, později 
taneční hudba J. Trávníčka, která účinko-
vala také při zpěvohrách. 
Všechny akce byly velmi navštěvovány, 
pro zajímavé programy a pěkný sál. Dal-
ším druhem činnosti byly, zvláště v době 
krize, vycházky do přírody.
Po r. 1989 se ujal činnosti br. Stanislav 
Štěpánek (košíkář a zahradník). Činnost 
stagnuje. V r. 2003 ustanoven nový výbor. 
Současný stav v r. 2024 je 17 členů. 
Mladí členové se účastní v sportovních 
oddílech, na samostatné akce není pro-
stor.
Starosta: Evžen Najman /1965/, 
místostarosta: Štěpán Churý, 
sekretářka: Mare Mlčochová
člen výboru, pokladník: Krejčí Jaroslava. 
Další členové: Krejčí Klára, Ing. Krejčí Sva-
topluk, Krejčí Pavel, MgA. Mlčoch Radek, 
Najman Jan, Najman Jiří, Najman Lukáš, 
Vrba Pavel, Vymazal Aleš, Petr a Lucie  
Janíkovi.
Práce spočívá v organizaci při hodech, 
zájezdech, sportovních utkáních - v zimě 
v hale organizace farního plesu, spo-
luúčast na akcích turistů, účast na zase-
dáních župy aj.
Dva členové se zúčastnili oslav 100 let od 
založení Orla v Praze,v katedrále. Někte-
ří jsou i členy kostelního sboru a sboru  
Cantus Morkovice a dechové hudby Mor-
kovčanka. Vladimír Bleša je dirigentem 
sboru Cantus a varhaníkem. Sbor Cantus 
měli možnost brněnští posluchači slyšet 
na společném koncertě s Dómským sbo-
rem a katedrálním orchestrem v chrámu 

sv. Petra a Pavla v Brně, při ukončení 
„Roku víry“. Zazněla zde v premiéře kan-
táta Sv. Cyril a Metoděj od Vladimíra Bleši. 
Letos v Olomouci na slavnostní Svato-
václavské mši zazněla kantáta Svatý Vác-
lav na slova J. Zahradníčka. Na koncertě 
v Předklášteří u Tišnova jsme zpívali na 
počest jubilea hudebního skladatele  
Z. Pololáníka, v r. 2019 na Orelských osla-
vách v Holešově. Sbor spolupracuje s dal-
šími chrámovými i civilními sbory - Salve 
Olomouc, Kroměříž - od P. Marie, Bílovice, 
Zlín, Příkazy, atd.
V plánech místní jednoty Orla jsou ná-
vštěvy akcí jiných organizací.
Podle pramenů: zápisy Dr. K. Slezáka, jed-
natel. knihy ORLA…. 

sestavil Ing.VLADIMÍR BLEŠA 
a EVŽEN NAJMAN, starosta.

Turistika v Hradci 
Králové II.
Úspěšná turistická sezóna královéhradec-
kých turistů pokračovala loni i ve druhém 
pololetí. Protože se snažíme vybírat málo 
známá místa, v srpnu jsme navštívili za-
lesněnou oblast kolem Labe u obce Mos-
tek. Po překonání několikasetmetrového 
výškového rozdílu se u cesty objeví skalní 
útvary Slučí a Budhovy kameny. A neda-
leko odtud je mariánské poutní místo Zá-
vora se zázračnou studánkou, křížovou 
cestou, kaplí Božího hrobu a kostelem 
Navštívení Panny Marie. Kostel byl zavře-
ný, ale vodu ze studánky jsme ochutnali. 
Polními a lesními cestami jsme pak došli 
až do Dvora Králové.
Září patří v Brynychově župě tradičnímu 
pochodu Šonovská dvacítka. Tentokrát 
jsme se nemohli zúčastnit v daném termí-
nu, ale trasa nás zlákala natolik, že jsme 
si ještě v září její část prošli. I tentokrát to 
bylo málo známými neznačenými cestami 
od vlakové stanice Václavice do údolí Me-
tuje pod Náchodem. Okrajem Náchoda 
jsme vystoupali do obce Kramolna a krás-
nou dlouhou lesní cestou jsme dorazili do 
rekreační oblasti u rybníka Špinka. Od ryb-
níka už to bylo po silnici na vlakovou za-
stávku Olešnice u Červeného Kostelce. Na 
celé trase bohužel nebyla žádná možnost 
občerstvení, ale stačily nám vlastní zásoby.
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V říjnu jsme čekali na příznivější počasí, 
které ale úplně nepřišlo. Už bylo po vět-
ších deštích, když jsme se vydali do okolí 
Nového Města nad Metují, ale ještě bylo 
vlhko ve vzduchu cítit. Po prohlídce ná-
městí jsme se mohli pokochat údolím 
Metuje z výhledové terasy a po schodech 
jsme sešli k řece. Údolím Libchyňského 
potoka jsme došli na známé tábořiště 
Pavlátova louka, kde se mimo jiné pořá-
dají v létě zajímavé akce a různá setkání, 
např. Akademické dny. V Libchyňském 
potoce teklo po deštích ještě dost vody, 
což tvořilo malebné vodní scény peřejí 
a splávků. Cesta mnohokrát potok pře-
kračuje, ale naštěstí byly všechny most-
ky funkční. Zlatým hřebem výletu měla 
být návštěva vysoké kovové rozhledny 
na vrchu Sendraž, která je vidět z celého 
okolí. Sice nepršelo, ale s přibývající nad-
mořskou výškou se spodní hrana mraků 
přibližovala. Když jsme přišli k rozhledně, 
byl vršek zahalen do mraků a z výhledů 
nebylo nic. Pokračovali jsme sestupem 
k Metuji, když se v jednom místě otevřel 
pohled na celé panorama nejen hlubo-

kého údolí Metuje pod námi, ale i krajiny 
k Novému Městu a dál. Došli jsme k sou-
toku Metuje a potoka Olešenka, kterému 
se říká Peklo. Odměnili jsme se návštěvou 
restaurace s typickým názvem Čertovka, 
kde jsme doplnili síly a mohli se dokonce 
vyfotit se sochou čertice. Další cesta zpět 
do Nového Města vedla známou cestou 
krásným údolím Metuje.
Listopadové počasí už nebývá moc přízni-
vé, proto jsme zůstali v nížině. Dojeli jsme 
do Lázní Bohdaneč, kde jsme si prohlédli 
lázeňský areál a krátkou sněhovou pře-
háňku jsme přečkali v příjemném prostře-
dí lázeňské cukrárny. Lázeňský park i další 
cesta byly ozdobeny čerstvě napadaným 
sněhem. Cesta lužními lesy ubíhala a za 
chvíli jsme byli u prvního velkého písníku, 
kterých jsme měli před sebou ještě ně-
kolik. Kolem písníků protéká Opatovický 
kanál, technické dílo z přelomu 15. a 16. 
století. V této lokalitě bylo tehdy vybudo-
váno přes 300 rybníků. V poslední době 
se zde těžil štěrkopísek. Tam, kde těžba 
skončila, slouží vodní plochy k rekreaci. 
Někde však těžba pokračuje. Když jsme 

tam šli v sobotním dopoledni, byli tam 
někteří zaměstnanci a dívali se na nás 
nedůvěřivě. Areálem jsme však prošli 
bez úhony a závěrečná cesta lesem nás 
dovedla k zastávce Čeperka. Před želez-
ničním přejezdem jsme uviděli u cesty fí-
kovník, na kterém byly ještě zapomenuté 
plody, které jsme museli ochutnat.
Pro adventní výlet jsme zvolili také blíz-
kou trasu nedaleko od Hradce Králové. 
Popojeli jsme vlakem na zastávku Loche-
nice a vydali jsme se přes Skaličku k lesu se 
zvláštním jménem Ouliště. Předchozí noci 
napadlo pár centimetrů sněhu, tak byla 
krajina i lesní cesty předvánočně vyzdobe-
ny. Daly se pořídit hezké žánrové snímky 
pro novoroční přání. Lesem jsme došli do 
obce Slatina, která je na okraji města, a už 
jsme směřovali k dalšímu lesu jménem 
Dehetník. V létě to jsou houbařské revíry. 
Na mírně zmrzlých a zasněžených cestách 
jsme si libovali, že naše boty zůstávají čis-
té a opět jsme našli cesty, na kterých jsme 
před tím ještě nebyli. Při přechodu jedno-
ho potoka jsme objevili studánku s pří-
střeškem a velkým křížem v ohrádce. Místo 
jsme využili k duchovnímu i fyzickému ob-
čerstvení. Jaké bylo naše překvapení, když 
jsme na konci lesa narazili na skupinu my-
slivců, kteří se ohřívali u ohýnku a opékali 
si buřty. To byl asi jejich jediný úlovek za 
den, i když jsme cestou viděli několik sr-
nek, běhajících po poli. Mezi myslivci byl 
i jeden náš kamarád, se kterým jsme se už 
dlouho neviděli. Bylo to milé setkání! Po-
kračovali jsme dál už mimo les zamrzlými 
polními cestami a bylo znát, že už nám les 
neposkytuje ochranu proti zimnímu vě-
tru. Stačilo ale jen zapnout další knoflíky 
a přetáhnout kapuci přes hlavu. Výlet jsme 
končili v Nepasicích u Třebechovic.
Závěr roku patřil již tradiční vycházce do 
blízkých lesů. Bylo na tu dobu teplé po-
časí, které vůbec nepřipomínalo zimu. 
Na několikakilometrovém okruhu jsme 
zvládli ochutnávku cukroví i silvestrovský 
přípitek. Při návratu jsme stihli v kostele 
na Novém Hradci i začátek silvestrovské 
mše sv. na konec roku. A tak jsme se roz-
loučili s rokem starým a vykročili do toho 
dalšího, už s pořadovým číslem 2024.

BOHUSLAV ČÁP
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Ze života jednoty  
Staré Město
Křížová cesta 2024
V pátek 15. 3. proběhla orelská křížová 
cesta a po ní mše svatá za živé a zemřelé 
členy naší orelské rodiny. Mši svatou ce-
lebroval duchovní naší farnosti Miroslav 
Suchomel.

Mgr. JANA FERDOVÁ,  
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Plavecké závody 2024
Plavecké závody v Uherském Hradišti: 
Nadšení a soutěživost naplnily bazén.
Dne 23. března 2024 se v Uherském 
Hradišti uskutečnily očekávané plavecké 
závody, které přilákaly nadšené závodní-
ky z celkem čtyř jednot. Tento vzrušující 
sportovní den byl plný nadějí, soutěživos-
ti a úžasného sportovního ducha, který 
zářil v bazénu.
Závodníci byli rozděleni do šesti kategorií 
a závodilo se ve dvou plaveckých stylech. 
Každá kategorie přinesla své vlastní vý-
zvy a soutěžící se postavili na startovní 
čáru s cílem dosáhnout svého nejlepšího 
výkonu a možná dokonce získat cennou 
medaili. Naše jednota měla velký úspěch 
a první místa jsme obsadili téměř ve všech 
kategoriích.
Plavecké závody v Uherském Hradišti ne-
jenže ukázaly špičkové výkony sportovců 
a soutěživost, ale také nám přinesly ra-
dost a společenství prostřednictvím spor-
tu. Děkujeme všem účastníkům za skvě-
lou reprezentaci jednoty.

MARTINA PIJÁČKOVÁ, vedoucí oddílu 
Badminton v jednotě Staré Město

Turistický pochod Poznejte 
krásy okolí Domanína 2024

V sobotu 13.4.2024 se uskutečnil již dru-
hý ročník turistického pochodu v Doma-
níně. Oproti loňským 3 trasám si mohli 
účastníci vyzkoušet i běh na 12 km. Naši 
jednotu vzhledem k různým okolnostem 
jako je pěkné počasí, přírůstky v rodině 
a zejména uvedení olomouckého arci-
biskupa do funkce prezentovalo 8 členů. 
Většina z nás šla trasu 9 km, která vedla 
přes kapli sv. Floriána v Bzenci. Celá trasa 
byla velmi dobře značena a vedla mírně 
zvlněným terénem okolo vinic, místy přes 
beton nebo trávu. Cestou jsme obdivova-
li krásy okolí a ti zdatnější si mohli vylézt 
i na balíky slámy.
Na konci nás čekalo občerstvení ve for-
mě opékání špekáčků a ochutnávky vín 
ve sklepě u Koutných.
Děkujeme pořadatelům za uspořádání 
akce. Zvláště musím ocenit přítomnost 
hojného počtu dětí, jelikož v dnešní době 
je obtížné dostat děti na nějaké pohybo-
vé aktivity.
Během pochodu došlo i na úsměvné his-
torky, kdy jsme potkali 2 holky, a když 
jsme pak chtěli jít s nimi ve skupince, tak 
začaly utíkat. Důvod nebyl ten, že by se 
s námi nechtěly bavit, jak jsme si mysleli, 
ale že se účastnily běžecké trati.

Ing. TOMÁŠ KONVIČKA, 
člen jednoty Orla Staré Město

Atletické závody v Nivnici 
2024
Letos se konaly 4. 5. atletické závody na 
Sportovním areálu J. Stojana u horní ško-
ly v Nivnici. Staré Město reprezentovalo 

16 soutěžících v kategoriích benjamínci, 
atletická školka, mladší přípravka, starší 
přípravka, mladší žákyně, starší žáci, do-
rostenci, muži a ženy.
Všichni soutěžící vydávali své maximální 
výkony a někteří získali i vytoužené me-
daile. Do Starého Města jsme přivezli 
7 medailí. Gratulujeme za 1. místo Ivaně 
Chromé, za 2. místo Kateřině Smutné, 
Michalu Gieslovi a Radimu Adamíkovi, za 
3. místo Marku Plevákovi, Anně Ferdové 
a Petru Jarotkovi ml.
Děkujeme za skvělou reprezentaci taky 
Terezce a Kristýnce Křenovým, Stellince 
a Samíkovi Smutným, Jakubovi a Alžbětě 
Ferdovým i Aničce Chromé, kteří rozvířili 
„vlny“ a dávali zabrat přítomným spor-
tovcům.
S orelským pozdravem „ Zdař Bůh“

 Mgr. JANA FERDOVÁ, 
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Lidová slavnost k poctě  
Mons. Jana Šrámka 2024
V neděli 5. května se konala lidová slav-
nost k poctě Mons. Šrámka. Tento český 
politik a katolický kněz v roce 1899 založil 
Moravskoslezské křesťansko-sociální stra-
ny a po roce 1918 Československé strany 
lidové a v roce 1909 založil i naši organi-
zaci Orel.
Program této akce byl bohatý. V 8:30 
hod. vycházeli pěší poutníci od kostela 
sv. Ducha ze Starého Města k bazilice 
na Velehradě. V 10:00 hod. se konala 
slavnostní mše svatá, kterou celebroval 
biskup Antonín Basler, pomocný olo- 
moucký biskup. Po mši svaté následo-
val pochod s orelskými prapory k hrobu 
Mons. Šrámka, kde proběhl pietní akt, ale 
také program pro děti na zelené ploše 
před bazilikou. Stanoviště pro děti zajiš-
ťovala naše jednota Staré Město. Děkuji 
všem svým pomocníků, kteří se starali 
o hladký průběh soutěží. Ve 12 hod. se 
konal oběd. Od 13:00 hod. posezení 
u kávy za doprovodu živé hudby. Na děti 
čekaly skákací hrady i ochotnické divadlo 
z Ořechova, které zahrálo Školáka Káju 
Maříka. Kdo z přítomných chtěl, mohl si 
od paní Lipovské ze Starého Města ne-
chat udělat „tetování“ kérkou.
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Akce se vydařila, počasí přálo a už teď se 
těšíme na třetí ročník této krásné akce 
plné setkávání, radosti a pospolitosti.

Mgr. JANA FERDOVÁ, 
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Pietní akt k výročí osvobození  
Starého Města 2024
Zástupci organizací a spolků se sešli v úte-
rý 30. 4. v Den osvobození Starého Města 
u památníku obětem 2. světové války. Po 
zdravici starosty Martina Zábranského 
a místostarosty Kamila Psotky položili 
kytice květů představitelé města Staré 
Město, Sokola, Orla ... Po projevu staros-
ty a místostarosty zazněla česká hymna.
Je důležité si připomínat události minulé 
a vzít si z toho příklad. Važme si míru, po-
spolitosti a demokracie.

MGR. JANA FERDOVÁ, 
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Běh pro paměť národa 2024

V sobotu 11. 5. jsme se sešli u Sovácké 
búdy ve Smetanových Sadech v Uher-
ském Hradišti, abychom mohli běžet pro 
Paměť národa. Pořadatelé této akce při-
pomínají všem lidem, aby nezapomněli 
na osudy politických vězňů, válečných 
veteránů, obětí holocaustu, disidentů 
i všech bojovníků za svobodu. Dospělí 
závodníci si mohli vybrat 1 km nebo 5 km 
dlouhou trať, děti běžely 200 m, 500 m 
a odvážní i více.
Za župu Velehradskou běželo 7 běžců. 
Připomněli jsme si Orly z naší župy, kte-

ří byli vězněni komunistickým režimem. 
A to: JUDr. Jana Haluzu a Věru Haluzo-
vou z jednoty Zlín, Ladislava Lednického 
a Jana Lednického z jednoty Vizovice, 
Vladimíra Krahulu, Františka Krahulu, 
Věru Krahulovou a Františka Jála z jedno-
ty Pitín, Annu Honovou z jednoty Uher-
ský Brod. Tato jména i jiná bylo možné 
napsat vlastní rukou na své startovní 
číslo, které jsme obdrželi před začátkem 
běhu.
Važme si svobody a míru!
S orelským pozdravem „Zdař Bůh“

Mgr. JANA FERDOVÁ, 
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Oslava Dnu matek 2024

V neděli 12. května proběhla oslava 
Dne Matek v SKC Staré Město. Tuto 
akci pořádala Kulturní rada Města Staré 
Město. Vystoupily zde děti ze Základ-
ní umělecké školy St. Město (literárně 
dramatický obor, hudební obor i taneč-
ní obor), děti ze tří mateřských školek, 
SVČ Klubko, ale i Orel Staré Město. Naše 
jednota měla hned dva vstupy, a to nej-
mladší oddíl Rodičů s dětmi předvedl 
část cvičební hodiny - rozcvičku s bá-
sničkami a cvičení s padákem. Oddíl 
Cvičení a pohybové hry a oddíl Mix 
sportu zatančil na písničku Polámal se  
mraveneček.
Všem účinkujícím byly velkou odměnou 
úsměvy na rtech přítomných, ale i sladká 
odměna a pitíčko.

Mgr. JANA FERDOVÁ, 
cvičitelka v jednotě Orla Staré Město

Blanenští karatisté 
sbírali medaile 
na domácím poháru
Blanenský pohár v karate se uskutečnil 
v sobotu 9. března 2024 v hale Mlýnská 
pod záštitou města Blansko. Domácím 
se při něm náramně dařilo.
Program závodů byl rozdělen do něko-
lika kategorií – od mladších žáků, přes 
starší, masters až po veterány.
Nejmladšímu účastníkovi bylo 7 let 
a nejstaršímu bylo úctyhodných 63 let 
a je držitelem 7. Danu.
Soutěžilo se v disciplínách kata, kata 
team a kumite, kterých se zúčastnily 
týmy z České republiky a přijeli i naši 
zahraniční „kamarádi“ z Polska. Závod-
níci již od nejmladší kategorie nabídli 
návštěvníkům nezapomenutelnou 
podívanou na opravdu skvělé „sou-
boje“. Zhlédnutí veteránské kategorie 
neodolali ani zkušení závodníci a se 
zatajeným dechem zjišťovali, kam až je 
možné se posunout ve sportu, jakým je 
karate.
Úspěchy byly náležitě odměněny, me-
daile i diplomy rozdány.
Nakonec došlo i k vyhlášení nejlepšího 
týmu dne, který obdržel nejvíce medai-
lí, a tím se stal náš oddíl - Karate Klub 
Orel Blansko. Jako hlavní trenér jsem 
na své svěřence náležitě hrdý a přeji 
jim mnoho dalších úspěchů i v bu- 
doucnu.

PETER PRŮCHA – hlavní trenér, 
Karate Klub Orel Blansko
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Župní turnaj 
v bowlingu Zašová
Jednota Orel Zašová uspořádala 9.3.2024 
župní turnaj v bowlingu. Na turnaj se při-
hlásilo 10 týmů. Tento turnaj byl uspo-
řádán jako Memoriál manželů Marie 
a Františka Maliňákových.
Oba se zasloužili o obnovu křesťanské or-
ganizace Orla v Zašové, také o stavbu Or-
lovny s bowlingem a přilehlým víceúčelo-
vým hřištěm. Sám jsem byl svědkem toho, 
že to nebylo vůbec jednoduché.
S odstupem času jim za jejich úsilí musí-
me být vděčni. Turnaje se zúčastnili jejich 
synové Štěpán, František a Cyril s manžel-
kou.
Za jednotu Orla Zašová z župy Bauerovy,

 starosta TOMÁŠ DANĚK

Dvojkolodění
„V sobotu 25. 5. 2024 se v Jílovicích na 
jihu Čech uskutečnil již 13. ročník jihočes-
kého Dvojkolodění, které pořádá místní 
jednota Orel. Této akce se každý rok 
účastní několik desítek závodníků, ať už 
z blízkého okolí, z kraje či ze vzdálenějších 
koutů republiky. Ani letos tomu nebylo ji-
nak. Účastníci si zazávodili a porovnali své 
síly v jízdě na dvojkole, na koloběžkách 
a kánoích. Pořadatelé letos připravili no-
vinku, nově si mohli zazávodit i ti nejmen-
ší účastníci v dětské kategorii.
Tato akce ale není jen o sportovních vý-
konech, jak říká sám starosta jílovické 
jednoty Šimon Heller, podle něhož je pro 
společnost důležitý rozvoj komunitního 

života a vzájemné setkávání se s lidmi. 
A právě díky těmto typům akcí toho může 
být naplněno. I z tohoto důvodu byl při-
praven bohatý doprovodný program a na 
své si tak přišli i nezávodníci a všichni si 
mohli tento den společně a naplno užít. 
Ti nejmenší návštěvníci si celý den užívali 
skákacího hradu, ti starší a zdatnější si vy-
zkoušeli své dovednosti na lezecké stěně 
a každého potěšilo bohaté občerstvení.
Za uspořádání tohoto 13. ročníku jílo-
vického dvojkolodění bychom chtěli po-
děkovat všem zúčastněným a dobrovol-
níkům, kteří se na organizace této akce 
podíleli. Děkujeme!“

Mgr. Šimon Heller

Velký úspěch Orla 
Telnice na Mistrovství 
ČR v kuželkách
4.-5. 5. 2024 Vrchlabí
Na přeborech Jihomoravského kraje v ku-
želkách jednotlivců, které se uskutečnily 
28. ledna 2024, a kterých se z našeho ku-
želkářského klubu KK Orel Telnice zúčast-
nili 3 borci, se František Hrazdíra umístil 
na 2. místě, a tím se kvalifikoval na celore-
publikové finále Mistrovství ČR v kategorii 
junioři.
V pátek 3. května se tedy František pod-
porovaný skupinou svých fanoušků vypra-
vil do Vrchlabí, kde se v sobotu 4. května 
konalo Mistrovství ČR v kuželkách junio-
rů, konkrétně v sobotu kvalifikace na užší 
nedělní finále, kam z 32 účastníků po-

stupovalo 16 nejlepších. Dopoledne se 
naše fanouškovská skupina s Fandou na 
chvíli podívala na kuželnu, aby zjistili, jak 
to ostatním padá, a aby se Fanda zare-
gistroval. Na první pohled bylo vidět, že 
vrchlabská kuželna není z těch takzvaně 
padavých. Po procházce po městě, kde 
byl zrovna sraz motorkářů, a po lehkém 
občerstvení jsme se vrátili na kuželnu 
na Fandovo vystoupení v kvalifikaci. Fan-
da hrál velice dobře a na prvních dvou 
dráhách nahrál shodně 157 kolků, což 
slibovalo výborný výsledek. Na dalších 
dvou dráhách mu moc nevyšla hra do pl-
ných a musel výsledek dohánět na doráž-
ku, což se mu dařilo a několika skvělými 
hody, kdy shodil těžké sestavy, si udržel 
výborný výsledek 593 shozených kolků 
na 120 hodů sdružených. Mimochodem 
v sobotní kvalifikaci měl Fanda nejlepší 
dorážku ze všech – 228 kolků! Tento jeho 
nához ho posunul na druhé místo v kva-
lifikaci na nedělní finále, nejlepší hráč 
shodil 595 kuželek. Postup jsme oslavili 
dobrou večeří a pak v penzionu jsme si 
ťukli na vítězství a seznámili se s vítězem 
sobotní kvalifikace Tomášem Hrubým 
ze Solnice, který bydlel ve stejném pen-
zionu.
Nedělní finále bylo o hodně vyrovnaněj-
ší. Na Fandovi byla vidět lehká nervozita, 
k tomu bouřlivá atmosféra všech fan-
dících, zejména těch ze Zlína, to vše se 
pak projevilo i na jeho výsledku. I přes 
posílení fanouškovské skupiny o „tréňu“ 
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s rodinou, kteří se vraceli z dovolené, se 
Fandovi tolik nepovedla dorážka, hlavně 
takzvané otvírky neměl tak dobré jako 
v sobotu, a naházel 551 kolků. V koneč-
ném součtu tedy Fanda skončil v disciplí-
ně kombinace, kdy se počítaly společné 
výsledky za kvalifikaci a finále, na krás-
ném 5. místě, když shodil celkem 1144 
kuželek, stejně jako další hráč, ale Fanda 
měl lepší dorážku. Na medailové umís-
tění mu chybělo 15 kuželek. V disciplíně 
120HS ve finále Fanda skončil na 13. mís-
tě a na medaili mu chybělo 31 kolků. Z Ji-
homoravského kraje byl Fanda nejlepší, 
když další dva postoupivší z přeborů se 
do nedělního finále nedostali. 
Být pátý v celé ČR je skvělý výsledek 
a Fandovi patří poděkování za výbornou 
reprezentaci jak našeho klubu KK Orel 
Telnice, tak i Jihomoravského kraje. Nejen 
ochraptělí fanoušci, kteří ho doprovázeli, 
ale i všichni ostatní přejí Fandovi, ať se mu 
i nadále daří a hlavně: Ať to padá!!!

JIŘÍ HRAZDÍRA, Orel jednota Telnice

Nováček soutěže KP2 
slaví postup
Zhruba před rokem jsme jako tým stolní-
ho tenisu Orel Šlapanice řešili následující 
sezónu, včetně postupu A týmu do kraj-
ského přeboru II. Pro většinu z nás to byla 
výzva, jelikož je to jiná soutěž i jiný rytmus 
zápasů, na který jsme nebyli zvyklí. Hlav-
ním cílem bylo, soutěž si vyzkoušet a také 
ji i udržet. Asi nikdo nečekal, že po první 
půlce sezóny bychom mohli skončit v hor-
ních patrech tabulky, natož na 2. místě. 
Ač, stalo se! Celému mužstvu se dařilo 
a ve vzduchu i týmu začala viset reálná 
varianta postupu ještě o jednu příčku 
v žebříčku soutěží. Ke konci základní části 
bylo téměř jisté, že se probojujeme do tzv. 
play-off čtyř nejlepších týmů a začne tuhý 
boj o postup. Celý tým čekala další nová 
zkušenost a test jeho síly, a to jak fyzické, 
tak i psychické. Systém play-off vyžaduje 
hrát dva dny za sebou se stejným soupe-
řem, a to v domácím a následně venkov-
ním prostředí. Naším soupeřem pro první 
kolo playoff byl KST Oltec Brno A, se kte-
rým jsme během sezóny vyhráli i prohráli. 
Jelikož jsme byli o jednu příčku po základ-

ní části výš, měli jsme výhodu domácího 
prostředí pro první zápas. Po náročných 
zápasech a faktu, že jsme od začátku 
prohrávali, jsme doma „urvali“ remízu 9:9 
a v celkovém součtu setů jsme o dva pro-
hráli. Následující den jsme jeli k soupeři. 
Rozkaz zněl jasně: „Nesmíme prohrát za 
žádnou cenu“. A také že ne! Po opětov-
ném dotahování vedení soupeře a doslo-
va několika míčcích od prohry jsme stav 
opět dorovnali na remízu 9:9. Podstatným 
rozdílem v odvetě se stal počet setů, kte-
rých jsme měli o čtyři více. Sečteno, pod-
trženo, postupujeme do finálového kola 
o pouhé dva sety. Tady bych rád citoval 
svého spoluhráče Jaroslava Hraničku: „Já 
myslel, že když říkáte, jak je každý set dů-
ležitý, jsou to jen politické řeči. Ale po této 
zkušenosti to asi bude pravda.“ Finálovým 
soupeřem byl vítěz základní části SKST 
Nový Lískovec Brno A, který nás v základní 
části dvakrát pokořil, a to těsným výsled-
kem 10:8. Celý tým do toho šel s velkým 
odhodláním, a především vnitřním klidem. 
Naopak soupeř, který hrál, jako výše na-
sazený, první zápas v domácím prostředí 
s početnou diváckou kulisou, byl očividně 
nervóznější a pod velkým tlakem. Poprvé 

v playoff jsme po úspěšných čtyřhrách 
vedli 2:0 a pokračovali dále až k neuvě-
řitelnému vítěznému výsledku prvního 
zápasu poměrem 16:2. Domácí zápas ve 
Šlapanicích soupeř statečně bojoval a pro 
nás, tak trochu tradičně, skončil remízou 
9:9. Ochota, týmovost, soudržnost a zkrát-
ka dobrá parta, to jsou faktory, které nás 
posunuli až do krajského přeboru I. Tento 
postup je velkým úspěchem, ale zároveň 
další výzvou, na kterou se těšíme a vás již 
dopředu zveme.

Za tým Orel Šlapanice „A“ ve složení:  
MIROSLAV KRÁL (C), JANA TELECKÁ,  
JIŘÍ JAŠEK st., JAROSLAV HRANIČKA 

a MICHAL UHLÍŘ, který článek sepsal.

Kvalifikační turnaj 
ve stolním tenise 
jednotlivců 
Lomnice nad Popelkou 13.4.2024
Turnaj byl vyhlášen jako otevřený i pro 
nečleny, čehož využili 2 hráči, i pro čle-
ny Orla, kteří se nemohou (nebo mož-
ná někdy i nechtějí) účastnit finálového 
turnaje, což byla většina. 12 hráčů hrálo 
v jedné skupině švýcarským systémem na 
6 kol vždy na 3 vítězné sady z 5 s tím, že 
se pořadí jednotlivých kategorií stanovilo 
zvlášť v jednotlivých kategoriích postup-
ně podle: 1. počtu bodů, 2. součtu bodů 
všech soupeřů, 3. vzájemných zápasů 
v příslušné kategorii hráčů stejných dle 1. 
a 2. v jednotlivé kategorii. Turnaj proběhl 
v klidu, a díky Bohu bez problémů.
Celkové pořadí:
Muži registrovaní v ČAST: 
1. Milan Skalák Vysoké nad Jizerou 12.
2. Petr Mizera Orel jednota Turnov 11.
3. Jakub Hylmar Orel jednota Studenec 
10 bodů/59 bodů Buchholzova pomoc-
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ného bodování - součtu bodů soupeřů
4. Jan Suja Orel jednota Lomnice nad Po-
pelkou 10/56
5. Luboš Forman Orel jednota Turnov 
9/56
6. Vojtěch Malý Orel jednota Lomnice 
nad Popelkou 9/55, vítězný vzájemný 
zápas.
7. Stanislav Drahný Orel jednota Turnov 
9/55.
8. Vilém Pýcha Orel jednota Lomnice nad 
Popelkou 8.
Muži neregistrovaní v ČAST: 
1. Miroslav Bystrý Semily 9.
2. Vít Jůza Orel jednota Turnov 7.
Ženy neregistrované v ČAST: 
1. Bohdana Tichá Orel jednota Semily 8. 
2. Denisa Zahradníková Orel jednota Stu-
denec 6.
Pořadí orelských účastníků: 
Muži registrovaní v ČAST: 
1. Petr Mizera Orel jednota Turnov 11.
2. Jakub Hylmar Orel jednota Studenec 
10 bodů/59 bodů Buchholzova pomoc-
ného bodování - součtu bodů soupeřů
3. Jan Suja Orel jednota Lomnice nad Po-
pelkou 10/56
4. Luboš Forman Orel jednota Turnov 
9/56
5. Vojtěch Malý Orel jednota Lomnice 
nad Popelkou 9/55, vítězný vzájemný 
zápas.
6. Stanislav Drahný Orel jednota Turnov 
9/55.
7. Vilém Pýcha Orel jednota Lomnice nad 
Popelkou 8.
Muži neregistrovaní v ČAST: 
1. Vít Jůza Orel jednota Turnov 7.
Ženy neregistrované v ČAST: 
1. Bohdana Tichá Orel jednota Semily 8. 
2. Denisa Zahradníková Orel jednota Stu-
denec 6.
Pořadí kvalifikace:
Muži registrovaní v ČAST: 
1. Luboš Forman Orel jednota Turnov 
9/56
2. Stanislav Drahný Orel jednota Turnov 
9/55.
Muži neregistrovaní v ČAST: 
1. Vít Jůza Orel jednota Turnov 7.
Postupující na finálový turnaj:
Muži registrovaní v ČAST: 

1. Luboš Forman Orel jednota Turnov 
9/56
2. Stanislav Drahný Orel jednota Turnov 
9/55.
Muži neregistrovaní v ČAST: 
1. Vít Jůza Orel jednota Turnov 7.
Turnaj řídil a výsledky zpracoval 

VÍT JŮZA

Sarkandrovská pouť
Již po osmé uspořádali 11. května holešo-
vští Orli pěší pouť z Holešova na Sv. Hos-
týn. Procesí vedl P. Marek Výleta s ostatky 
sv. Jana Sarkandra. Nechyběli krojovaní 
v hanáckých i valašských krojích, kteří 
nesli prapor města Holešova a pořádající 
holešovské jednoty Orla, ani muzika na 
voze taženým koňmi. Připojili se také Orli 
z Bystřice pod Hostýnem a farníci z okol-
ních obcí. Poutníci jsou již tradičně vítáni 
zástupci procházejících obcí zvony jejich 
zvoniček i bohatým občerstvením. Po 
společné modlitbě a připomenutí historie 
místních pamětihodností, pak procesí po-

kračuje dál na své cestě. Letošní pouť vy-
vrcholila mší sv. na Sv. Hostýně výjimečně 
v Sarkandrovské kapli. Ta zde byla první 
po rozsáhlé rekonstrukci, která proběhla 
v uplynulých letech a vyjádřila tak symbo-
liku, která spojuje holešovského světce se 
Sv. Hostýnem. „Který jako holešovský fa-
rář na toto místo chodil a jiného k tomu 
nabádal.“ (F.B.Vídeňský SJ)

LENKA KARHANOVÁ,  
starostka jednoty Holešov

Pouť ke sv. Floriánovi
V neděli 5. května 2024 se uskutečnila 
krátká pěší pouť ke sv. Floriánovi v Brně-
-Černovicích. Poutníci z farnosti Brno-Kře-
nová se vydali od psychiatrické nemoc-
nice k pramenu sv. Floriána ve Starých 
Černovicích a dále na Faměrovo náměstí, 
kde se setkali s farníky z Brna-Komárova. 
V čele průvodu byl nesen orelský prapor 
jednoty Brno-Černovice. Na místě zanik-
lého kostela sv. Floriána byla P. Polívkou 
a P. Sloukem sloužena mše svatá. Na or-
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ganizaci poutě se podíleli obě farnosti, 
MČ Brno-Černovice, hasiči z Brna-Černo-
vic, KDU-ČSL Brno-Černovice a Orel jed-
nota Brno-Černovice.

S pozdravem MARTIN KRATOCHVÍL,  
starosta Orel jednota Brno-Černovice

Jak žije jednota 
Ořechov
Z naší činnosti. Právě skončila zimní sezona, 
která bývá podstatně silnější, než sezona 
letní, (kdy lidé relaxují doma u vlastních ba-
zénů, či odjíždí na dovolenou). Tuto zimu, 
jak se říká „ orlovna praskala ve švech «, 
zejména o víkendech. Jednota totiž posky-
tuje služby celé veřejnosti i ve dnech pra-
covního klidu a i ve večerních hodinách, 
což zájemcům vyhovuje. V dnešní době se 
už jen málo cvičí organizovaně, sportuje se 
jinak. Nejvíce lidí i celé rodiny se v orlovně 
zabaví a relaxuje právě v neděli. Během do-
poledne se hraje badminton, cvičí se v po-
silovně a hraje se sálový fotbal. Odpoledne 
bývá využita bowlingová herna až do ve-
čera. Vytvořilo se několik skupinek, které 
chodí pravidelně v neděli do sauny. Večer 
přijde na řadu kondiční cvičení Alpinning, 
které se stalo velmi oblíbeným. Cvičí se 5x 
v týdnu na 12 alpiningových pásech, pod 
vedením trenérky, za doprovodu svižné 
hudby. Střídavě chodí cvičit 60 žen a ně-
kolik mužů. I když je nedělní provoz velmi 
náročný na obsluhu a úklid sportovišť, těší 
nás, že je v orlovně živo. V salonku si může 
každý zakoupit kafe nebo jiné pití, posil-
nit se malým jídlem nebo jen tak posedět. 
V průběhu týdne se hraje volejbal, nohej-
bal, malý fotbal, příležitostně ping pong 
a šipky. Dobře se drží malí florbalisté. Před 
koncem sezony jednota pořádá několik 
sportovních turnajů. Letos poprvé i v há-
zení šipek. V zimní sezoně pořádáme velký 
dětský maškarní karneval, vždy úspěšný. 
Tentokrát byla činnost v orlovně oboha-
cena úžasným divadelním představením 
pohádky O Popelce, které u nás sehrál 
Křemílek team z Bosonoh. Můžeme se po-
chlubit i malou charitativní činností, když 
si k nám přijely zahrát bowling žáci jedné 
třídy ze speciální školy v Brně. Děti u nás 
strávily celé dopoledne a byly viditelně spo-
kojené. Zimní sezonu končíme akcí „pálení 

čarodějnic“. Hezkou tečkou bývá pouť ke 
kapli sv.Peregrína v Ořechově, která bývá 
vždy 1. května. Po prázdninách začneme 
novou sezonu sportovně-soutěžním odpo-
lednem pro děti a rodiče „Na kolech kolem 
Ořechova“.
Ořechov je velká, dobře vybavená obec. 
Kromě orlovny má 3 další tělovičny, te-
nisové kurty, velký fotbalový areál a další 
venkovní hřiště. Téměř 20 místních spolků 
usiluje o získávání mládeže. V této kon-
kurenci musí naše jednota dobře obstát. 
Naše činnost poskytování služeb veřej-
nosti nás těší. Děláme ji rádi. O problé-
mech někdy příště. Přeji všem hezké léto. 
LIDKA KREČMEROVÁ, za jednotu Ořechov

Pouť Sedlákovy župy
Zástupci největší orelské župy Sedlákovy 
se 5. 5. 2024 sešli již po třiatřicáté v krás-
ném poutním místě ve Křtinách. Nejprve 
jsme zavzpomínali na hřbitově na prvního 
duchovního rádce župy P. děkana Tomáše 
Prnku. Za doprovodu dechové hudby Krá-
lovka a osmi praporečníků z našich jednot 
jsme průvodem došli do baziliky ke slavení 
mše sv. Nové varhany zněly krásně a při-
spěly k tomu jistě i píšťaly, které adoptova-
la naše župa a další jednota Kuřim. 
Po mši sv. přišel k oltáři člen z každé 
jednoty se stužkou s přímluvou k Panně 
Marii a připevnil ji k plaketě - „Mariánské 
štafetě“, kterou věnoval Sedlákově župě 
právě P. Prnka. Po společném obědě ještě 
do odpoledních hodin vyhrávala dechov-
ka. Byl to krásně prožitý orelský den. Dě-
kuji všem, kteří doputovali auty, na kolech 

i pěšky. Praporečníkům z Blučiny, Velkých 
Němčic, Kuřimi, Židenic, Šitbořic, dále 
těm, kdo nesli prapor župní a ústřední. 
Děkujeme za účast starostovi Orla ČR Sta-
nislavu Juránkovi, místostarostům Zdence 
Hamplové a Pavlovi Husákovi i ostatním 
členům předsednictva. 
Už nyní vás zveme na 34. ročník. Mám 
radost, že po letech nuceného útlumu 
činnosti a setkávání jsme opět na naši 
tradici navázali a v příštím roce snad už 
obnovíme i sportovní a kulturní program 
v Bukovině, v župním orelském areálu.

Starostka župy MÍLA MACKOVÁ

Patron Sedlákovy župy
Dne 8. 5. 2024 to bylo přesně 100 let od 
doby, kdy v pouhých 52 letech zemřel náš 
patron župy, ThDr. Jan Sedlák. Narodil se 
4. 12. 1871 v Třebíči, pocházel z 12 dětí 
rodiny chudého obuvníka. V roce 1894 
byl vysvěcen na kněze, stal se profesorem 
na I. českém gymnáziu v Brně. V brněn-
ském kapucínském kostele zavedl pro 
studenty „akademické služby Boží“. Jako 
vynikající učenec byl nositelem císařského 
vyznamenání jako doktora „sub Auspiciís“ 
a jako takový byl v roce 1906 povolán na 
brněnské bohoslovecké učiliště jako pro-
fesor teologie. Při své učitelské práci se za-
býval studiem českých dějin. Jeho vědec-
ké dílo „M. Jan Hus“, které vyšlo v Praze 
roku 1915, bylo reakcí na protikatolické 
tendence tehdejší doby. Bylo to dílo velmi 
uznávané ve vědeckých kruzích na Karlo-
vě i Masarykově univerzitě. Za války byl 
s důvěrou postaven do čela tehdy největší 
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záložny moravské v Brně – Záložny Cyrilo-
metodějské. Poctivým a opatrným hospo-
dařením v době hospodářské krize přivedl 
ústav k nebývalému jmění. Jako předseda 
„Cyrilky“ se zasloužil o zbudování Sušilo-
vy koleje v Brně, k níž byl základní kámen 
položen v roce 1922 o sletových slavnos-
tech. Při zahájení sletu měl projev a jeho 
část je mementem i pro dnešní dobu…..
„Současná společnost chce, aby vládla 
jen jedna vrstva, aby soukromý majetek 
byl odstraněn a ostatní ujařmeni. Kam by 
tato myšlenka vedla, ukazuje současné 
Rusko. Náš slet bude současně sjezdem 
různých stavů. Sociální boj, který ovládl 
Evropu, musí být vybojován mezi dvěma 
směry. Mezi křesťansko-sociálním a komu-
nisticko-bolševickým, mezi křížem a bol-
ševickou hvězdou. Na nás jest, zejména 
na Orelstvu, abychom v tomto boji stáli 
každý na svém místě a zvítězil svatý kříž.“
Jeho řeč při položení základního kamene 
Sušilových kolejí byla již poslední. Ulehl 
v nemocnici u Milosrdných bratří v Brně 
a 8. 5. 2024 zemřel. Jeho posledním přá-
ním bylo – převézt do Třebíče. 
A právě v den stého výročí od úmrtí 
ThDr. Jana Sedláka se zástupci župy, je-
hož jméno nosí, sešli v Třebíči, v místě 
jeho posledního odpočinku a uctili pa-
mátku svého patrona položením květin. 
Po krátkém projevu a modlitbě zazněla 
i píseň Ó zdroji pravdy. Zastavili jsme se  
i u památníku Obětem válek, položili kvě-
tiny a zazpívali národní hymnu.
Děkuji praporečníkům, vedení župy i zá-
stupcům jednot Kuřim, Bukovina, Velké 

Němčice a Brno Obřany za důstojné uctě-
ní památky. 

Starostka župy Sedlákovy 
MÍLA MACKOVÁ

Přebory Orlíka – čtyřboj 
– 27. 4. 2024
Každý, kdo pořádá sportovní soutěž, 
si přeje, aby se vydařilo počasí. Nejsem 
sama, která si myslí, že v poslední době 
se počasí zbláznilo. Nejdřív v dubnu vyletí 
teploty k 30, pak klesnou pod bod mrazu. 
V sobotu nás přivítalo sluníčko a orlíci si 
při příchodu na orlovnu sundávali teplé 
mikiny a na sportovním areálu se k ra-
dosti pořadatelů zažlutilo. Všichni přišli, 
aby si změřili síly s oddílovými kamarády, 
nebo se poprali sami se sebou. Kategorie 
přípravky a mladší přípravky čekal čtyřboj 
a atletickou školku a benjamínky trojboj. 
Dohromady 53 malých sportovců z Orla 
Vyškov a 2 malé šikovné sportovkyně 
z SK SPEED Brno. Ze zdravotního omezení 
dva orlíci nešli všechny disciplíny, jinak to  
nikdo nevzdal.

BĚH!
Jak si poradili s během? Krásné výkony: 
Honzíka Štroblíka, Žanetky Vojtkové, 
Beatky Hrdínkové, Rebečky Holzerové, 
Dalíka Píštělky na 60 m. A z těch ještě 
menších orlíků: Jonáš Putera, Saša Suldin 
a Davča Otevřel nám dávají naději, že 
talenti se pořád rodí. 300 m bylo ozdo-
bou na dráze. Orlíci předvedli, že 300 m 
opravdu umí!!! S přehledem a velkým 
náskokem ve své kategorii běželi Honzík 
Š, Honzík Holzer, Žanetka V. a Beatka H.

SKOK!
Dálka je trochu naše slabina, ale porvali 
se s ní statečně: Honzík Š, Žanetka V, Nela 
Žurková, Rebeka H. U žabáka nám krásný 
výkon předvedli Davča O., Gabča Hanáko-
vá, Adélka Chládková i Anička Rogozano-
vá. A Johanka Grec se dokonce vyjádřila 
myšlenkou „Já budu dálkařka“. Tak se 
máme na co těšit.

HOD!
V hodu „krikeťákem“ mohl být spokoje-
ný Honzík Š, Žanetka V. i stále se zlepšu-
jící Lukáš Orálek a Emmička Viktorinová. 
V hodu tenisovým míčkem zase: Kubík 
Chujac.
Celkové vyhodnocení
Čtyřboj
Přípravka – dívky, r. 2013/2014
1. Žaneta Vojtková, 1. 60 m – 9.7 s, 1. Dálka 
– 371 cm, 1. Hod – 26 m, 1. 300 m – 57.2 s
2. Nela Žurková, 3. 60 m – 10.0 s, 2. Dálka 
– 362 cm, 4. Hod – 18 m, 2. 300 m – 58.8 s
3. Rebeka Holzerová, 2. 60 m – 9.9 s, 4. 
Dálka – 330 cm, 6. Hod – 16.70 m, 4. 
300 m – 1:00.7 min
Přípravka – hoši, r. 2013/2014
1. Jan Štroblík, 1. 60 m – 9.6 s, 1. Dálka – 
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390 cm, 1. Hod – 37 m, 1. 300 m – 52.7 s
2. Dalimil Píštělka, 2. 60m – 9.8 s, 2. Dál-
ka – 323 cm, 4. Hod – 20.10 m, 2. 300 m 
– 57.4 s
3. Lukáš Orálek, 3. 60 m – 10.3 s, 3. Dál-
ka – 320 cm, 2. Hod – 22.80 m, 3. 300 m 
– 58.0 s
Mladší přípravka – dívky, r. 2015/2016
1. Beata Hrdinková, 1. 60m – 9.6 s, 2. Dál-
ka – 333 cm, 2. Hod – 19.25 m, 1. 300m 
– 59.3 s
2. Nikol Veverková, 2. 60 m – 10.5 s, 1. 
Dálka – 357 cm, 1. Hod – 20.20 m, 5. 
300 m – 1:08.1 min
3. Adéla Rogozanová, 4. 60 m – 10.7 s, 5. 
Dálka – 283 cm, 7. Hod – 9.80 m, 2. 300 m 
– 1:03.9 min
Mladší přípravka – hoši, r. 2015/2016
1. Jan Holzer, 1. 60m – 10.0 s, 2. Dálka – 
306 cm, 1. Hod – 19.20 m, 1. 300m – 55.1 s
2. Lukáš Fric, 2. 60m – 11.0 s, 1. Dálka – 311 cm,  
4. Hod -11.7 m, 2. 300m – 1:04.0 min
3. Rostislav Topor, 3. 60 m – 11. s, 5. Dálka 
– 233 cm, 2. Hod – 18 m, 4. 300 m – 1:13.6 
min
Trojboj
Atletická školka – dívky, r. 2017/2018
1. Gabriela Hanáková, 2. 60m – 12.3 s, 1. 
žabák – 130 cm, 2. hod – 8.50 m
2. Adéla Chládková, 4. 60m – 13.7 s,  
2. žabák – 120 cm, 2. hod – 8.50 m
3. Elen Veverková, 1. 60m – 11.2 s, 7. ža-
bák – 85 cm, 1. hod – 12 m
Atletická školka – hoši, r. 2017/2018
1. Jonáš Putera, 1. 60m – 11.9 s, 2. žabák 
– 125 cm, 2. hod – 13.50 m
2. David Otevřel, 3. 60m – 12.2 s, 1. žabák 
– 145 cm, 4. hod – 10.50 m
3. Alexandr Suldin, 2. 60m – 12.1 s, 4. ža-
bák -, 120 cm, 3. hod – 13 m
Benjamínci – dívky, r. 2019 a ml.
1. Anna Rogozanová, 1. 60 m – 13.9 s,  
1. žabák – 110 cm, 2. hod – 4 m
2. Hana Zahradníčková, 3. 60 m – 18.7 s, 
2. žabák – 75 cm, 1. hod – 6.50 m
3. Ema Fricová, 2. 60 m – 16.6 s, 2. žabák 
– 75 cm, 4. hod – 2.50 m
Benjamínci – hoši, r. 2019 a ml.
1.Václav Jirka, 1. 60 m – 18.0 s, 1. žabák – 
80 cm, 1. hod – 5 m
2. Ondřej Ševčík, 2. 60 m – 21.1 s, 2. žabák 
– 60 cm, 2. hod – 4 m

3. Ondřej Machálek, 3. 60 m – 22.7 s, 3. 
žabák – 25 cm, 2. hod – 4 m
Vítězům gratuluji! Za svou statečnost, 
snahu a výkony dostávají všichni děti po-
chvalu.
Trenérům a rodičům patří velké poděko-
vání za pomoc při pořádání.

ANNA MÁLKOVÁ, jednota Vyškov

Župní atletické závody 
v Nivnici
Tradiční Župní atletické závody se opět 
konaly první víkend v květnu ve Spor-
tovním areálu Jiřího Stojana u ZŠ Niv-
nice. Počasí nám přálo, ráno bylo pod 
mrakem, což vytvořilo ideální podmín-
ky pro závodění. Na akci se sešlo 108 
závodníků, kteří soutěžili před zraky 
několika desítek diváků, včetně rodičů 
a doprovodu. Pořadatelé a dobrovol-
níci se po celou dobu starali o hladký 
průběh akce. Zahájení závodů se ujal 
starosta Orla Nivnice Štěpán Smetana. 
I když se pan farář P. Mgr. Zdeněk Ge-
rhard Klimeš nemohl osobně zúčastnit, 
požehnal nám vzdáleně během ranní 
mše. Závody probíhaly v duchu spor-
tovního fair-play, závodníci byli rozdě-
leni do kategorií dle věku a soutěžili 
v disciplínách jako skok daleký, sprint, 
vytrvalostní běh, skok vysoký, vrh koulí 
a také přespolní běh na 3,6 km, kterého 
se účastnilo 13 závodníků. Na každém 
stanovišti byli pořadatelé připraveni po-

moci zejména nejmenším závodníkům, 
což přispělo k hladkému průběhu bez 
jakýchkoliv potíží. Letos se závodů zú-
častnili zástupci Armády České republi-
ky. Čtyři vojáci přijeli ve vojenském vo-
zidle a po celé dopoledne se věnovali 
nejen závodníkům, ale i všem přítom-
ným návštěvníkům. 
Pořádající jednota Nivnice zajistila zá-
vodníkům občerstvení ve formě párků 
v rohlíku a pitný režim. Po vyhlášení vý-
sledků byly předány diplomy a medai-
le, a každý účastník obdržel drobnost 
jako poděkování za účast. Jednoty se 
svými závodníky byly zastoupeny takto: 
Uherský Brod 29, Nivnice 25, Domanín 
20, Staré Město 16, Vizovice 3, z dalších 
míst jako Vlčnov, Kunovice, Praha, Bá-
nov, Suchá Loz, Nezdenice, Horní Němčí, 
Ostrožská Nová Ves, Hluk, Strážnice, Ha-
vřice, Kunovice, Nové Hvězdlice přispěly 
celkem 15 závodníky. Co se týče medailí, 
nejúspěšnější byli závodníci z Domanína, 
kteří získali celkem 13 medailí (5 - 5 - 3). 
Následovali závodníci z Uherského Bro-
du s 10 medailemi (4 - 3 - 3). Nivnice zís-
kala 12 medailí (2 - 6 - 4). Staré Město 
si odneslo 7 medailí (1 - 3 - 3) a ostatní 
jednoty dohromady vybojovaly 8 medailí 
(4 - 2 - 2). Jednota Nivnice děkuje všem 
závodníkům i dobrovolníkům za příjem-
ně prožitý sportovní den a těšíme se na 
příští rok. Zdař Bůh!

SMETANA ŠTĚPÁN,  
starosta Orel jednota Nivnice

Papežova hra v orlovně
Papež Jan Pavel II. (Karol Wojtyla) byl 
mužem mnoha talentů, dokonce se roz-
hodoval, jestli se nevydá cestou divadelní-
ka. Ve čtvrtek 4. dubna 2024 měla Úpice 
jedinečnou příležitost se s Wojtylovou 
dramatikou seznámit, přesněji s hrou 
Bratr našeho Boha, která byla loni díky 
Společnosti Dr. Krásy poprvé přeložena 
do českého jazyka. Bratr našeho Boha je 
Wojtylova první „dospělá“ hra, pracoval 
na ni v letech 1944–50. Její ústřední po-
stavou je aristokrat Adam Chmielowski 
(1845–1916), impresionistický malíř, kte-
rý v revolučních bojích proti Rusům přišel 
o nohu. Silně na něho zapůsobil kontrast 
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mezi životem chudých a bohatých. Na 
základě těchto dojmů založil útulek pro 
chudé. Stal se mnichem a přijal jméno Al-
bert. Jan Pavel II. ho svatořečil společně 
s Anežkou Českou v roce 1989. Drama 
je pozoruhodné tím, že v něm vystupují 
postavy z polského kulturního života. Di-
vadelním představením v orlovně přispěla 
úpická jednota Orel k probíhajícím osla-
vám 200 let divadla v našem městě. Pří-
tomným divákům se velice líbilo vystou-
pení herců ze společnosti Dr. Krásy, kteří 
dobře zvládli velice těžký scénář hry. Re-
žisér Petr Lanta odvedl dobrou práci a je 
dobře, že je též sekretářem naší jednoty.
Za jednotu Orel Úpice 
 Ing. ZDENĚK PETERKA, místostarosta

Vzpomínka na otce 
Vladimíra
V sobotu 4. 5. 2024 jsme za zpěvů sv. Efré-
ma vzpomněli před zahradní kaplí v Lipci 
na našeho duchovního rádce P. Vladimíra 
Mikulicu, kterého si před rokem Pán Ježíš 
vzal k sobě do věčného života. Ke cti Pan-
ny Marie a na památku vzácného zesnu-
lého kněze se konala mše svatá. Následně 
jsme se pomodlili u hrobu otce Vladimíra. 
Zde byla představena kniha Vánočních 
písní sv. Efréma, její poslední překlad 
pocházející z doby nemoci P. Vladimíra  
v r. 2022.
Pane věčné odpočinutí dej svému služeb-
níkovi Vladimírovi !
Za Orelskou jednotu Kolín br. PETR OLMR

Průvod v krojích zpestřil 
tradiční folklorní 
festival Májíček ve Zlíně
Květen je ve zlínské jednotě Orla tradičně 
spjat s folklorním festivalem Májíček, na 
němž účinkují české a slovenské dětské 
soubory. V sobotu 18. května se před 
kostelem Panny Marie Pomocnice křes-
ťanů na Jižních Svazích ve Zlíně uskuteč-
nil 15. ročník festivalu a početná skupina 
vystupujících v lidových krojích různých 
barev, střihů a vzorů se opět postarala 
o příjemnou atmosféru po čas celého 
odpoledního programu. Novinkou le-
tošního ročníku byl půlhodinový slav-
nostní průvod v krojích, kterým festival 
začal. Členové všech souborů se nejprve 
sešli v městské části Kocanda přibližně 
patnáct set metrů od dějiště festivalu, 
za doprovodu lidových písní pak společ-
ně prošli velkým parkem a přesunuli se 
na prostranství před kostelem. „Májíček 
se koná už řadu let, ale společný průvod 
všech účinkujících jsme uspořádali popr-
vé. Chtěli jsme tímto způsobem akci zpes-
třit a také oživit městský park na Jižních 
Svazích, kterým průvod vedl. Zároveň byl 
průvod i pozvánkou pro všechny okolo, 
aby se za námi na festival přišli podívat,“ 
popisuje hlavní organizátorka Májíč-
ku Marcela Sousedíková. Počasí přálo, 
a když návštěvníci i účinkující dorazili na 
svá místa, mohla hlavní část festivalu za-
čít. Během více než tříhodinového bloku 
na pódiu vystoupily všechny zúčastněné 
soubory a doprovázející cimbálové muzi-
ky – v prostoru před kostelem tak po celé 
odpoledne zněly písně, tóny hudebních 
nástrojů a dialekty různých regionů. Ze 
Zlína se festivalu Májíček zúčastnily dva 
dětské folklorní soubory – Vonička a po-
řádající Trnečka, jenž funguje jako jeden 
z oddílů Orla jednoty Zlín. Další soubory 
přijely z Brna, Velké Bystřice, Bratislavy 
a Martina. V rámci hlavního programu 
zahrály, samostatně nebo společně se 
soubory, také čtyři cimbálové muziky. Fol-
klorní pásma byla během odpoledne dva-
krát proložena tradiční soutěží o Májíčko-
vého slavíčka, do které každý ze souborů 
vyslal jednoho zpěváka nebo zpěvačku 



42 OREL 2–24

ze žup a jednot

z vlastních řad. O vítězi následně hlasovali 
přítomní návštěvníci. Na závěr letošního 
ročníku vystoupila a všem přítomným 
zahrála cimbálová muzika Denica. „Také 
letošní festival se vydařil, což nás samo-
zřejmě moc těší. Do příprav se zapojilo 
velké množství pomocníků, kterým patří 
poděkování. Stejně tak bychom chtěli po-
děkovat i všem zúčastněným souborům 
a hlavně jejich vedoucím, kteří folkloru 
a práci s dětmi věnují svůj čas,“ ohlíží se 
za festivalem jeho hlavní organizátorka.
Pořadatelem 15. ročníku dětského fol-
klorního festivalu Májíček byl Orel jedno-
ta Zlín. Akce se konala za podpory zlínské 
farnosti Panny Marie Pomocnice křesťa-
nů, města Zlína, Zlínského kraje a dalších 
partnerů.
Na 15. ročníku festivalu Májíček účinko-
valy:
České soubory:
Dětský FS Krušpánek (Velká Bystřice)
Dětský FS Vonička (Zlín)
Dětský NS Brněnský Valášek (Brno)
Dětský FS Trnečka (Zlín)
Slovenské soubory:
Dětský FS Lúčka (Bratislava)
Dětský FS Turiec (Martin)
Cimbálové muziky:
Dětská CM Strunka (Domanín)
CM Topol (Velká Bystřice)
CM Brněnského Valášku (Brno)
CM Paléska (Zlín)
CM Denica (Zlín)

VOJTĚCH JURÁK

Žluté růže a setkání 
naplněné kulturou –
oslavili jsme Den matek
Den matek letos připadl na neděli 
12. května, a jak už je na Jižních Svazích 
ve Zlíně letitou tradicí, na prostranství 
před kostelem Panny Marie Pomocnice 
křesťanů se u příležitosti tohoto svátku 
uskutečnil kulturní program. Ve sluneč-
ném a skoro až letním počasí vystoupili 
děti z folklorního souboru Trnečka, člen-
ky orelského oddílu aerobiku a mladý 
kouzelník Jakub. Zbytek programu pak 
obstaral písničkář JURA, který do úvodní 
části svého repertoáru zařadil vlastní au-
torskou píseň s názvem „Pro mámu“. Po 
jejím skončení se pořadatelé a vystupující 

vydali mezi publikum a žlutou růží obda-
rovali přítomné ženy, maminky a babič-
ky. Zájemci a návštěvníci, kterých se před 
kostelem sešlo kolem dvou set, mohli vy-
užít i nabídky drobného občerstvení nebo 
pohovořit s přáteli. „Akce se vydařila, za 
což jsme rádi. Bylo to pohodové odpole-
dne a příjemná příležitost k setkání,“ pra-
vila za tým organizátorů Marcela Souse-
díková. Poděkování patří všem příchozím 
i pomocníkům, kteří přidali ruku k dílu. 
Oslavu Dne matek společně uspořádaly 
Orel jednota Zlín, farnost Panny Marie 
Pomocnice křesťanů a místní organizace 
KDU-ČSL. Program zahájil krátkou mod-
litbou P. Antonín Pražan, SDB, přítom-
né pak pozdravily i Michaela Šojdrová  
(Evropský parlament) a Michaela Blahová 
(Zlínský kraj). 

VOJTĚCH JURÁK

Pouť župy Kadlčákovy
Ve středu 1. 5. 2024 byla radost se pro-
budit do nového dne. Nejen, že bylo 
nádherné slunečné počasí a již brzy ráno 
prakticky letní teploty, ale hlavně naše 
Kadlčákova župa měla svou pouť. Tento-
krát jsme se zástupci jednotlivých jednot 
společně rozhodli putovat do Staré Bělé, 
u které, jak všichni víme, leží Ostrava. 
Mši svatou celebroval ve velmi slušně za-
plněném kostele Mons. Bohuslav Novák, 
který nás během kázání povzbudil, aby-
chom byli věrni orelským ideálům a pra-
covali pro dobro společnosti, pro kterou 
je orelská rodina naprosto nenahraditel-
nou. Do liturgie byly zapojeny jednotlivé 
jednoty, každý podle svých schopností, 
což umocnilo slavnostní charakter bo-
hoslužby. A jelikož byl státní svátek, ni-
kde jsme nespěchali, tak jsme s radostí 
přidali krátkou májovou pobožnost. Po 
výživném duchovním programu jsme 
přivítali možnost občerstvení v zahradě 
Katolického domu, kde nás čekaly tradič-
ní orelské chlebíčky, po kterých se jen za-
prášilo a při jejichž konzumaci jsme mohli 
přátelsky konverzovat mezi sebou. Před 
polednem jsme my mladší vyrazili do Běl-
ského lesa k výklenkové kapličce Panny 
Marie a studánce, kde náš starosta Vláďa 
Moudrý společnou část poutě zakončil. 
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V odpoledních hodinách každý podle 
svých preferencí zvolil procházku zbylou 
částí Bělského lesa, ať už se jednalo o ná-
vštěvu lesních lázní nebo křížovou cestu 
v tomto největším lesoparku ve střední 
Evropě. 
Aleluja, Zdař Bůh!

STANDA ŠTEFEK, Orel Lubina

Atletika Semily
V sobotu 11. 5. 2024 proběhly v Semilech 
od 10:30 hodin na hřišti gymnázia orel-
ské atletické závody. První disciplínou byl 
sprint na 60 či 100 m - vše se řídilo danou 
kategorií. Následoval hod kriketovým 
míčkem a vrh koulí, pak skok daleký, běhy 
na 200, 400 a 1500 m. Počasí se vydařilo 
a věkové rozmezí účastníků bylo široké. 
Nejmladší účastnicí byla stejně jako loni 
dvouletá Janička Malá z Libštátu.
V kategorii benjamínků byla nejlepší 
Cecílie Krausová, která překvapila svými 
výkony třeba v hodu kriketovým míčkem, 
kterým hodila 6,8 m. Z chlapců obsadil 1. 
místo Damián Kraus.
Nejlepší z atletické školky byla Agátka 
Krausová a v mladší přípravce Anastázie 
Krausová.
Ve starší přípravce bylo zajímavé, že se na 
prvních dvou místech umístily dvě kama-
rádky stejného jména: 1. místo Nela Fran-

ková a 2. místo Nela Linková. Z chlapců 
vyhrál Bartoloměj Kraus.
V mladších žácích zvítězil Vojtěch Slavík, 
který exceloval především v hodu krike-
tovým míčkem, kdy hodil 36,2m a v žáky-
ních Marta Krausová. Dospělí měli mís-
to kriketového míčku vrh koulí a nejen 
v kategorii mužů, ale celkově nejlepší byl 
v této disciplíně David Tichý s 12,66 m 
z orelské jednoty Semily.
V ženách master zvítězila Marie Krauso-
vá. Nejlepším veteránem A byl Vít Jůza 
z orelské jednoty Turnov a veteránem 
B Stanislav Drahný ze stejné jednoty. Na 
1. místě ve veteránkách B byla Bohdana 

Tichá z orelské jednoty Semily. Všichni 
účastníci obdrželi diplom se svým umís-
těním a mohli si vybrat z odměn, kterými 
byly třeba bublifuky, sušenky, bonbony, 
vystřihovánky, omalovánky... Vítězové 
jednotlivých kategorií si navíc odnesli 
i poháry. Musím ocenit bojovnost závod-
níků a velmi hezkou, skoro by se dalo říci 
opravdu rodinnou, atmosféru, kdy každý 
fandil každému. Jediné, co nás mrzelo, 
bylo, že jsme věděli, že se na naše závo-
dy chystalo ještě více lidí, ale překazila 
jim to nemoc. Tak budeme doufat, že se 
brzy uzdraví a budou se moci zúčastnit 
dalších akcí.

BOHDANA TICHÁ

Stolní tenisté ze 
Studence vyhráli 
okresní přebor, ovládli 
kvalifikaci a postupují 
do krajské soutěže
S roční odmlkou se tým Orla v sezóně 
2023–2024 opět zúčastnil okresního pře-
boru první třídy dospělých ve stolním te-
nise a dařilo se mu nebývale, neboť celou 
soutěž nakonec ovládl. Soutěže se zúčast-
nilo 8 týmů. Od prvního do posledního 
zápasu jsme ani jednou nezaváhali, což 
znamenalo 14 vítězných zápasů v řadě 
s konečným skóre 140:38. Nejvyrovna-
nější utkání jsme sehráli s týmem Sokol 
Turnov „D“ v říjnu loňského roku s výsled-
kem 10:7 a Sokolem Turnov „C“ v prosinci 
téhož roku s výsledkem 10:6. V ostatních 
střetnutích jsme soupeřům nedovolili 
prakticky nic. Základ týmu tvořili Tomáš 
Exner (2000), Jan Kuřík st. (1966), Jan 
Kuřík ml. (1996) a Martin Kuřík (1997). 
Alespoň v jednom utkání zaskočili na po-
moc Jakub Hylmar (1996), František Kuřík 
(2001), Matěj Kuřík (1993), Václav Urban 
(1971) a Jan Vancl (1983).
Co způsobilo takovou dominanci našeho 
družstva? Na prvním místě to, že jsme 
měli prostě nejlepší hráče v soutěži. Mar-
tin Kuřík byl v individuálním hodnocení 
hráčů nejlepší (34 vítězství, 2 porážky, 
úspěšnost 94,44 %), Tomáš Exner třetí 
(27:4, 87,10 %), Jan Kuřík st. čtvrtý (31:5, 
86,11 %) a Jan Kuřík ml. jedenáctý (18:7, 
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Šachy Vyškov
Čtrnáctiletá hráčka oddílu Šachy Vyškov 
a reprezentantka jednoty Orel Vyškov 
Kristýna Dorazilová je znovu druhou vi-
cemistryní ČR. Bronzovou medaili v kate-
gorii D16 si přivezla z MČR v praktickém 
šachu, které se konalo v Koutech nad Des-
nou v termínu 9.–16. 3. 2024. Kristýna 
v devíti kolech získala 6 bodů za 5 výher, 
2 remízy a 2 prohry. Doplnila tak svoji 
sbírku bronzových mistrovských medailí 
už na tři. Tu první získala v roce 2021 v ka-
tegorii D12 rovněž v praktickém šachu, 
druhou o rok později v kategorii D14 v ra-
pid šachu.

LENKA VORÁČOVÁúsilí podpořili. Za svoji osobu bych chtěl 
zdůraznit, že vše, co jsem v této záležitosti 
konal, dělo se k větší cti a slávě Boží.

autor článku: JAN KUŘÍK st.
Po suverénním vítězství v okresním pře-
boru 1.třídy ovládli naši stolní tenisté 
i kvalifikační turnaj, v němž se střetli 
s vítězi dalších okresních přeborů (okre-
sy Liberec, Jablonec n. N. a Česká Lípa). 
Naši borci prošli turnajem suverénně bez 
jediné ztráty a mohou se tak těšit na příští 
sezónu v krajském přeboru 2.třídy.
Příkladnou připravenost na kvalifikaci 
předvedl Jenda Kuřík st., který ze 7 dvou-
her ani jednou nezaváhal!!! Ovšem fan-
tasticky ho doplnili i další hráči týmu, 
jeho synové Martin a Jenda a také Tomáš 
Exner.

Za jednotu Orla s orelským pozdravem 
Zdař Bůh. VÁCLAV URBAN

72%). Dále pak odpovědný přístup zá-
kladní osy týmu, jejíž hráči si na ping- 
pong udělali čas a pravidelně trénovali. 
I když je někdy bolelo v krku, měli kašel či 
rýmu nebo si mohli v sobotu ráno pole-
žet, tak k utkáním nastoupili a hráli napl-
no. V neposlední řadě pak má na prven-
ství zásluhu starosta naší jednoty Václav 
Urban, který svým osobním příkladem 
a organizačními schopnostmi v některých 
lidech znovu oživil chuť se stolnímu teni-
su věnovat a něco mu obětovat. Pro mne 
samotného je okresní vítězství velikou ra-
dostí. Okresní přebor jsme po třech před-
chozích prvenstvích (ročník 2006 – 2007, 
2012 – 2013, 2014 – 2015) poprvé vyhráli 
pouze s vlastními hráči, členy Orla!!! Na 
závěr bych chtěl poděkovat na prvním 
místě hráčům, kteří se za zelenými stoly 
tužili a dále pak všem, kteří nás v našem 

Konečná tabulka okresního přeboru 1. třídy:

1. Orel Studenec „A“ 14 14  0  0  0 140:38  42
2. Sokol Turnov „C“ 14  7  3  4  0 114:99  31
3. Sokol Košťálov „A“ 14  6  3  5  0 109:102 29
4. Sokol Turnov „D“ 14  7  1  6  0 103:99  29
5. Obec Jesenný „A“ 14  6  1  7  0 109:109 27
6. Sokol Víchová „A“ 14  4  3  7  0  88:116 25
7. Sokol Vesec „B“ 14  2  4  8  0  93:127 22
8. Sokol Horní Branná „A“ 14  2  1  11  0 67:133 19

Konečná tabulka kvalifikace krajského přeboru 2. třídy:

1. Orel Studenec „A“ 3 3 0 0 0 27:7 9
2. TTC Jablonec „A“ 3 2 0 1 0 19:22 7
3. TJ Doksy - Mimoň „B“ 3 1 0 2 0 21:26 5
4. ST Frýdlant „B“ 3 0 0 3 0 15:27 3

Cyklopouť na Svatý 
Hostýn
Po roce jsme se v sobotu 11. 5. 2024 opě-
tovně vydali na naší Orelskou cyklopouť 
na Svatý Hostýn. Je to již 32 let, kdy jsme 
na Hostýn vyrazili poprvé. Tehdy jako 
skupina mladých nadšených lidí, která se 
dala dohromady krátce po setkání mlá-
deže s Janem Pavlem II. v Čenstochové. 
Dnes již v minipelotonu převažují naše 
děti a přidávají se další poutníci z okol-
ních jednot (Veřovice, Nový Jičín). Vyrazili 
jsme v 8hod. ráno od kostela na Starém 
Jičíně. V dálce jsme viděli Hostýnskou 
baziliku od které nás dělilo 42 km. Na 
koloběžce nás doprovázel náš farář otec 
Marcel. Na konci pelotonu nás doprová-
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nilo 8 týmů a to Orel Vyškov, Florbal SVČ 
Luhačovice, TJ Sokol Střelice, FBO Orel 
Boskovice, Orel Nové Město na Moravě, 
Orel Dolní Bojanovice, Orel Uherský Brod 
a Orel Brno-Řečkovice. Týmy byly rozdě-
leny do dvou skupin, kdy se hrálo systé-
mem každý s každým a poté se přešlo do 
tzv. play off režimu. Orel Vyškov měl ve 
své skupině týmy Florbal SVČ Luhačovi-
ce, TJ Sokol Střelice a FBO Orel Boskovi-
ce. Touto základní skupinou prošel náš 
tým bez větších obtíží, když vyhrál zápas 
s Florbal SVČ Luhačovice poměrem 9:0, 
poté vyhrál 6:0 nad Orlem Boskovice a v 
závěru porazil TJ Sokol Střelice výsledkem 
6:1. Tímto si vyškováci zajistili postup do 
fáze play off z prvního místa ve skupině. 
Ve čtvrtfinále čekal Orel Vyškov soupeř ze 
4. místa skupiny B a to Orel Dolní Bojano-
vice. V tomto zápase se nekonalo žádné 
překvapení a Orel Vyškov vyhrál vysoko 
15:2. V semifinále došlo na zápas Orel 
Vyškov proti Orel Brno-Řečkovice. Tento 
zápas byl celou dobu velice vyrovnaný, 
kdy po základní hrací části byl výsledek 
2:2. V závěru prodloužení využil Vyškov 
zmatek po zahrání standardní situace 
a vstřelil rozhodující zlatý gól. Čekalo nás 
finále. Ve finále se proti sobě postavily 
týmy Orel Vyškov a Orel Uherský Brod. 
Hned na začátku finálového utkání se  
Vyškovu podařilo dát několik moc pěk-
ných gólů a uklidnit hru. Potom už náskok 
jen navyšoval a zápas skončil vítězstvím 
Orla Vyškov v poměru 8:3. 
Orel Vyškov se stal opět mistrem Orel-
ské florbalové ligy!!!!!!!!! Oslavy mohly  
začít!!!!!

Florbalisté Orel Vyškov 
jsou po roce opět 
MISTRY ORELSKÉ 
FLORBALOVÉ LIGY!!!!
V sobotu 20. 4. 2024 se ve sportovní hale 
v Nezamyslicích odehrál finálový turnaj 
Orelské florbalové ligy v kategorii mlad-
ších žáků. Do tohoto turnaje se probo-
joval i florbalový tým Orel Vyškov, který 
obhajoval loňský mistrovský titul. V zá-
kladní části ligy tým z Vyškova opanoval 
svou divizi a skončil na prvním místě po 
vyhrání všech zápasů. Turnaje se zúčast-

zeli Jirka s Mirkem ve dvou doprovod-
ných vozech. Díky jejich šikovným rukám 
jsme měli doprovod skoro jak při Tour de 
France. Sám jsem obdivoval ty nejmenší, 
jak zvládli vyšlapat kopec v Němeticích, 
který v nejprudších pasážích překonává 
i sklon samotného stoupání na Hostýn. 
Počasí přálo a okolo 13 hod. jsme dora-
zili na Svatý Hostýn. Odpoledne pak 70 
cyklopoutníku zaplnilo kapli sv. Josefa, 
kde jsme měli mši svatou, do které jsme 
vložili všechny naše chvály, díky a prosby. 
Po mši jsme se shromáždili na schodech 
před bazilikou, kde jsme udělali společ-
nou fotku. Večer pak následoval tábo-
rák, který s radostí uvítali hlavně ti menší. 
S příchodem večera jsme využili pohostin-
nosti poutních domů, které nám poskytly 
střechu nad hlavou, když se z oblohy za-
čal snášet déšť. Neděli jsme zahájili mši 
svatou v bazilice a pak nás čekal návrat 
domů. Děkujeme za Boží ochranu, díky 
všem, kdo pomohli s organizací a kdo 
tvořil toto krásné společenství poutníků. 
Příští rok snad vyrazíme znovu. 
Za všechny cyklopoutníky 

VÁCLAV HASAL, 
místostarosta jednoty Starý Jičín-Vlčnov
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letech jsem viděl úplně jinou církev. Še-
desát plus bylo jen pár, téměř jsem měl 
pocit, že vymřeli. Všichni ostatní, kterých 
mohlo být tak šedesát až sedmdesát, byli 
prostě mladší a často s dětmi. Pan farář 
je známá osobnost z twiteru a velmi dob-
ře umí zaujmout přednesem a zdravým 
katolickým a zvláště mariánským přístu-
pem. Po mši jsem se dalším z lipenských 
přívozů převezl na Přední Výtoň a vydal 
se dále do kopců na Svatý Tomáš. Dojel 
jsem cyklistu na velmi efektivně nalože-
ném kole. Říkám mu: „Dobrý den. Vy vy-
padáte, jako byste jel do Santiaga Com-
postela“. A on mi odpověděl: „No, já jedu 
do Santiaga!“ Putování má do poloviny 
června, šestašedesátník, katolík a sporto-
vec na důchodě. Tak jsem mu něco řekl 
i o Orlu. 
Co kdysi zbudovali pro vojáky za komu-
nismu, to nestojí za nic, je zbořeno, nebo 
ekologickou zátěží. Naopak nádherný go-
tický chrám je na Svatém Tomáši opraven 
a funkční, a Schwarzenberský zámeček, 
který jen chátral a vyhořel, je dnes nád-
herným obnoveným architektonickým 
dílem s výbornou kuchyní. Putování jarní 
přírodou Šumavy po obou stranách hra-
nice a aspoň krátké zastavení se ve třech 
zemích: Česku, Bavorsku a Rakousku pro-
stě stojí za to. Lidé jsou si tak podobní, ale 
v práci i péči o svou duši i domov se mo-
hou tak moc od sebe učit. Stačí mít ote-
vřené oči, trochu odvahy se zkusit domlu-
vit, chápat rozdílnosti, věřit v plány Boží.

PETR ŽŮREK, starosta župy Velehradské

trasu Schwarzenberského kanálu, hos-
podářské využití lesů i komplexní soužití 
lidí v krajině. Velmi příjemným rozměrem 
orelských aktivit je setkávání inspirativ-
ních a pozitivních lidí. Jen namátkou tře-
ba někdo přinesl užívání aplikace „relive.
cc“ kde máte pocit, že Váš program je 
skoro stejný jako Tour de France nebo 
Rallye Monte Carlo. Jinou inspirací je tře-
ba nalézání kešek, objevování zaniklého 
architektonického bohatství nebo zapo-
menuté hospodaření v krajině. Toto vy-
nikne ještě silněji po přejetí na kole přes 
hranice do Bavorska nebo Rakouska. Za-
tímco jsou na české straně mnohé kdy-
si hospodářské lesy, zemědělské louky 
a pole, vodní plochy a náhony k mlýnům 
a elektrárnám často ponechány rozpadu 
nebo samovolnému vítězství přírody, 
druhá strana naprosto přirozeně a po-
řádkumilovně hospodaří ve stejné krajině 
do mnohem vyšších nadmořských výšek 
než u nás. Také návštěva bavorského kos-
tela může být inspirací. Třeba na bočním 
oltáři ležel tlustý spis s nápisem Kniha 
života. Po otevření zjistíte, že je plná lidí, 
kteří nás už předešli do Boží přítomnos-
ti. Na první straně knihy je vyobrazen na 
minimalistickém barevném parte právě 
ten zesnulý, který odešel zcela nedávno. 
V neděli jsem si udělal soukromou pouť 
do míst, kde jsem strávil dva roky života 
v zelené uniformě. Nedělní mše svatá ve 
Frymburku byla velkým překvapením. 
Na konci totality mohlo být na nedělní 
mši tak třicet starších lidí. Po pětatřiceti 

Poděkování patří všem hráčům za skvělé 
výkony, rodičům za skvěle vytvořené zá-
zemí turnaje a pomoc při organizaci a v 
neposlední řadě fanouškům za skvělou 
atmosféru během celého turnaje. 
Sestava Orel Vyškov: 
Vojtěch Charous – brankář
Daniel Cole – brankář
Antonín Šťastný – kapitán, 
Erik Šafář, Václav Vondráček, Jan Jakubo, 
Ondřej Kachlík, Viktor Ondroušek, Mi-
chal Zápotocký, Roderik Smola, Matouš 
Krátký, Jakub Samson, Josef Grec, Václav 
Jakubo, Daniel Štefaňo.
Trenéři: Michal Křetínský, Martin Zápo-
tocký, Radek Jakubo, Vojtěch Novák

Cykloputování u Lipna
Orel žije bohatým sportovním, duchov-
ním i kulturním životem a je nemožné 
být na více místech najednou. V župě Ve-
lehradské jsme si naplánovali několika-
denní cykloputování na začátek května. 
Tím jsme si ale zároveň uzavřeli možnost 
se zúčastnit jiných a velmi dobrých akcí. 
Naše skupinka si tři dny prožila v krásném 
prostředí a za velmi vydařeného počasí 
na západní straně Lipenské přehrady. 
Jako základnu jsme zvolili obec Stožec. 
Někteří se vraceli již na známá místa, pro 
jiné to bylo objevné a pro všechny velmi 
inspirující putování.
Podařilo se nám také nabídnout a zor-
ganizovat různá společná putování, ale 
i vyjít vstříc osobním potřebám, silám 
i tréninku každého z nás. Většina z nás 
si zvolila hned první den společnou trasu 
k Plešnému jezeru, od něj k Schwarzen-
berskému kanálu a k přívozu do Horní 
Plané. A po druhé severní straně zpět do 
Nové Pece a na ubytování. Mohli jsme 
vnímat nejen krásnou a čistou přírodu. 
Krajina je protkaná mnoha turistickými 
zajímavostmi a cyklostezkami, nechybí 
ani asfaltové nebo zpevněné cesty a té-
měř vždy s minimálním nebo žádným 
silničním provozem. Zároveň v krajině 
nacházíme zmínky o minulých časech, 
o železné oponě a násilí na lidech i příro-
dě, zničení obcí a celé kultury. Současně 
je fantastické vnímat důvody příchodu 
a budování obcí v minulých staletích, 









Svatováclavská réva
33. ročník

Ústřední soutěž v přednesu křesťanské umělecké poezie a prózy
Memoriál Bohumila Matuly

 sobota 12. října 2024 
v 10.00 hod. 

Katolický dům Lubina
Podmínky soutěže:
Soutěž probíhá ve čtyřech kategoriích:
I. kategorie:  do 9 let
II. kategorie:  10 – 13 let
III. kategorie:  14 – 17 let
IV. kategorie:  18 a více let

Směrodatný pro zařazení do kategorie je věk k datu  
31. 12. 2024. Maximální délka příspěvku: 4 minuty. Před-
pokládá se recitace zpaměti. Vystoupení jednotlivých 
účastníků hodnotí odborná porota; hodnotí se výběr 
soutěžního textu, podání a celkový dojem soutěžícího. 
Soutěže se mohou zúčastnit členové i nečlenové Orla.
Uzávěrka přihlášek 27. 9. 2024
Bližší informace a přihláška na stránkách 
www.soutez-reva.katolicky-dum-lubina.cz, 
nebo e-mailu svatovaclavska.reva@seznam.cz. 
Možnost účasti na mši sv. v místním kostele sv. Václava 
v 8.45 hod. (vzdálenost kostela od Katolického domu je 
asi 5 min. pěšky). 
Současně s přihláškou zašlete soutěžní text (pro nápovědu 
a pro možnost následného zveřejnění soutěžních textů); 
text lze předat i osobně v den soutěže při registraci.
Dotazy: mobil 605 820 718
Možnost odvozu a dovozu na autobus a vlak (nejbližší 
vlaková zastávka Kopřivnice zastávka). Požadavky na  
odvoz / dovoz na tel. čísle 732 258 010 (Petr Matula).
 
 Pořádá Kulturní rada Orla a Jednota Lubina



Činnost Orla na všech úrovních  
je podporována:

Radio Proglas vysílá pro celou rodinu
analogově i digitálně

DVB-T celá ČR; DAB+ dle aktuálního pokrytí; 
DVB-S ze satelitu Astra 3B celá ČR a Evropa; kabelové sítě.

Proglas můžete naladit: 
FM přijímači, DAB přijímači, DVB-T přijímači, satelitními přijímači nebo

živě na internetu: 

www.proglas.cz

LADÍME K VÁM – LADÍTE K NÁM
S Proglasem se můžete bavit, poslouchat hudbu, modlit se, 

soutěžit, získávat informace z dění v církvi, z domova i ze světa.
Podporujeme a rádi zveme na akce, které Orel pořáda.

program rádia děkujeme
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Uzávěrka příštího čísla je 26. srpna 2024
Všechny naše akce najdete na FB a Instagramu Orla. 
Fotografie byly použity se svolením autorů fotografií.Foto: A. Buchtová

 V příštím čísle najdete: 

•  Fotbalové dovednosti  
na Velehradě s A. Panenkou

• Orelská pouť na Svatý Hostýn
• FICEP camp a FICEP hry
• Cyklopouť do Německa

…. a další zajímavé akce z jednot 


